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Predsednik ZČDS Marjan Skok je zaželel mladim tekmovalcem v Murski Soboti veliko uspeha

XII. REPUBLIŠKO SREČANJE IN TEKMOVANJE MLADIH  
ČEBELARJEV V MURSKI SOBOTI

inž. BRUNO KRIŠTOF

Stalna naloga komisije za vzgojo in izo
braževanje pri Zvezi čebelarskih društev 
Slovenije je vsako leto pripraviti srečanje 
in tekm ovanje mladih čebelarjev. Kraj sre
čanja in tekm ovanja m ladih čebelarjev do
ločijo m entorji čebelarskih krožkov na po
svetovanju, ki poteka hkrati s tekm ova
njem in je običajno v kraju, kjer so čebelar
ski krožki še maloštevilni. Namen srečanja 
in tekm ovanja je dvojen: m ladim  želi vzbu
diti odnos do narave in jih pripraviti za če
belarjenje, hkrati pa seznanja širšo javnost 
z dogajanjem v čebelarstvu.

Znan je stari rek, ki pravi: »Kar se Jane
zek nauči, tud i Janez zna.« Tako bo nekaj 
m ladih čebelarjev v zrelih letih le prišlo 
med čebelarje in bodo prevzeli čebelarsko 
poslanstvo starejših. Z znanjem pa bodo 
lažje premagovali ovire, ki ta čas tarejo če
belarje. Vsekakor pa je znanje danes zelo 
pom em bno tudi v čebelarstvu. Ti, sedaj še 
mladi čebelarji bodo na svojih delovnih 
mestih gotovo imeli tudi drugačen odnos 
do te panoge km etijstva, ki je še danes v 
močno neenakopravnem položaju.

Zadnja leta pesti čebelarje velika izguba 
čebeljih družin zaradi zajedavca varoe. Za
tiranje te bolezni zahteva dobro poznava
nje biologije čebel, saj je prav od tega od
visen pravočasen začetek zdravljenja tako 
te kot tudi drugih bolezni čebel. Pravoča
sno zdravljenje je tudi porok za neopereč- 
ne čebelje pridelke.

Letošnje XII. republiško srečanje in te 
kmovanje mladih čebelarjev je bilo v sobo
to, 6. maja v Murski Soboti. V srednješol
skem centru tega mesta se je zbralo več 
kot 3 0 0  m ladih čebelarjev, njihovih men
torjev in drugih znanih osebnosti mesta. 
Po krajšem kulturnem  programu je prisot
nim zaželel dobrodošlico Franc Dervarič, 
predsednik organizacijskega odbora, spre
govorili pa so še predstavnik mladine, 
predsednik Zveze čebelarskih društev Slo
venije Marjan Skok in predstavnik SO 
Murska Sobota.

Predsednik Zveze čebelarskih društev 
Murska Sobota Franc Dervarič je nagovo
ril m lade z besedami: »Spoštovani mladi 
čebelarji, ljubitelji čebelarstva, cenjeni 
gostje!



Zbrali smo se na 1 2. srečanju in tekm o
vanju mladih čebelarjev v Murski Soboti.

Dovolite mi, da v imenu ZČD Murska 
Sobota pozdravim vas, mlade čebelarje, ki 
prihajate iz raznih krajev Slovenije, vaše 
mentorje, predstavnika KZ Panonka Joža 
Kuharja kot pokrovitelja, predsednika ko
miteja za km etijs tvo pri SO Murska Sobo
ta Ervina Pitza, predsednika ZČDS M arja
na Skoka, tajnika ZČDS Milana Runtasa, 
predsednika komisije za čebelarski nara
ščaj Bruna Krištofa, urednika Slovenskega 
čebelarja Janeza Miheliča, predstavnika 
Medexa iz Ljubljane Borisa Slavca, pred
stavnika Hmezada iz Celja Ladislava 
Gmajnerja, ravnatelja SŠCTPJJ Osvalda 
Terčiča, predsednika MO in SŠCTPU Ro
bija Titana, predstavnike sredstev javnega 
obveščanja te r vse prisotne.

Franc Dervarič predsednik 
organizacijskega odbora 
tekmovanja pa jim  je zaželel, 
da bi se prijetno počutili v 
Murski Soboti.

Tokrat se srečujem o v času, ko je po
trebno še več poguma, navdušenja in zna
nja kot kdajkoli prej. Tudi v čebelarstvu se 
srečujemo s težavam i zaradi visokih cen 
opreme in drugega materiala, na drugi 
strani pa s pretirano nizkimi odkupnim i ce
nami medu.

Zato je v takih razmerah potrebno na
jveč volje, da se ta čas prestane, kljub 
tem u pa želimo vas mlade vzpodbuditi, da 
nadaljujete bogato tradicijo slovenskega 
čebelarstva.

Še bolj pom em bno pa je, da si za uspeš
no čebelarjenje pridobite dovolj teoretič
nega in praktičnega znanja. Delo v čebe
larskih krožkih je pom em bno za mlade, da 
vzljubijo čebele te r spoznajo njihove koristi 
za km etijstvo. Prav to pa tudi želimo in m o
ramo doseči: čebelarstvo mora biti spreje

Pred tekmovanjem se je dobro malo pokrepča
t i . . .

Na posvetu mentorjev, ki ga je vodil predsednik 
komisije za čebelarski naraščaj Bruno Krištof, 
so mentorji dali veliko predlogov.



to  kot dejavnost km etijstva, kot njegov 
sestavni in nujno potrebni del.

To, da je tokratno srečan je -tekm ovan je  
v Murski Soboti, pomeni za nas vzpodbu
do in obveznost, da nadaljujemo oz. izbolj
šamo naše delo. Smo ena tis tih  čebelar
skih organizacij, v katerih se članstvo po
mlajuje, kar je tudi rezultat večletnega pri
zadevnega dela v čebelarskih krožkih.

V naši ZČD, ki obsega občino Murska 
Sobota, je vključenih 11 čebelarskih druš
tev, v katera sta včlanjena 3 0 2  člana in ki 
imajo 9 6 0 0  čebeljih družin.

Dovolite mi, da vam zaželim prijetno po
čutje v Murski Soboti, veliko uspehov v če
belarskem znanju in novih spodbud za 
nadaljnje delo.

Ob tej priložnosti bi se želel zahvaliti SIS 
za pospeševanje km etijstva Murska So
bota, ZČDS, KZ Panonki kot pokrovitelju, 
Medexu, Hmezadu DO in posameznikom, 
ki so s finančno pomočjo in prispevanim i 
nagradami om ogočili današnje srečanje.

Zahvaljujem se tudi kolektivu SŠCTPU, 
ki nam je omogočil, da se to  s re č a n je -te k 
movanje odvija v prostorih šole.«

Po končani otvoritv i so se mladi čebelar
ji preizkusili v znanju, njihovi m entorji pa 
začeli s posvetovanjem. Pogovarjali so se
o delu z m ladim i, o problemih, ki pestijo če
belarske krožke, od financiranja do m en
torstva, o pogojih dela v krožkih in odnosu 
do te vrste izobraževanja na šolah in tudi 
v čebelarskih organizacijah. Čebelarski 
krožki v Sloveniji pa so organizirani zelo 
različno. Nekateri le životarijo, na nekate-

Mladi čebelarji nestrpno pri
čakujejo razglasitev najbolj
ših ekip

rih šolah pa je čebelarstvo uvedeno celo 
kot faku lta tivn i predmet. Zanim ivo je, da 
ima od 58 šol, ki so se letos odzvale sre
čanju, svoje čebelnjake kar 39  šol. Po
datek gotovo zbuja upanje, da se morda le 
vračajo zlati časi čebelarstva, tako kot 
pred vojno, ko je bil skoraj ob vsaki šoli če
belnjak in ko je skoraj vsaka imela tudi 
svojega učitelja čebelarja. Ob tem  spozna
vamo, da je delo Zveze čebelarskih druš
tev Slovenije usmerjeno pravilno, pravilen 
pa je tudi odnos HP Medexa -  in zadnja 
leta tudi Hmezada do m ladih čebelarjev. 
HP Medex je sodeloval skoraj na vseh tek
movanjih do sedaj kot pokrovitelj tekm o
vanj, letos pa je pokrovite ljstvo prevzela 
ABC Pomurka TOZD Panonka.

Zelo pozitivno je, da zadnje čase pre
cejšnje število šol, predvsem na Štajer
skem, posveča naravoslovne dneve čebe
larstvu. Tako dobijo učenci vsaj približen 
pogled v skrivnosti življenja čebel. Strah 
zbujajoč je dobro znan obram bni sistem 
čebele, to  je želo, ki se tu in tam  zapiči v 
mlade nagajivce in radovedneže.

Po končanem tekm ovanju, ki je trajalo 
3 0  minut, so si mladi čebelarji z nekaterim i 
m entorji ogledali tovarno mlečnega prahu 
in tovarno konfekcije Mura v Murski Sobo
ti. Ocenjevalna komisija, ki je bila sestav
ljena iz čebelarskih strokovnjakov iz M ur
ske Sobote, je med tem  časom pod vod
stvom  tajnika čebelarske zveze pregledala 
pisne naloge. Testi so bili glede na težav
nostno stopnjo razdeljeni v tri kategorije, 
in sicer od najm lajših do učencev srednjih



Mladi tekmovalki iz OŠ Kerenčičevih iz Pesnice 
sta bili veseli drugega mesta v srednji skupini

šol. Bolj ko se je bližal čas razglasitve re
zultatov, večja je bila napetost med tek
m ovalnim i ekipami, ki so vedno sestavlje
ne iz dveh tekm ovalcev. Vsaka ekipa je 
prejela pisno priznanje za sodelovanje, 
prve tri ekipe iz posameznih kategorij pa 
še diplom e in nagrade. Nagrade so prispe
vali HP Medex, Hmezad iz Žalca in organi
zator tekmovanja. Z veseljem smo ugoto
vili, da je znanje na izredno zadovoljivi rav
ni, saj so nekateri odgovorili pravilno na 
vsa vprašanja, nasploh pa so bile razlike 
rezultatov med posameznim i ekipami zelo 
majhne. Obeta se nam torej dobro čebe
larsko potom stvo. Komisija za vzgojo in iz
obraževanje pri republiški zvezi bo morala 
do prihodnjega leta nekoliko sprem eniti 
način tekm ovanja in tudi način nagrajeva
nja najboljših.

Organizator letošnjega srečanja in tek
movanja mladih čebelarjev je bila občin
ska zveza čebelarskih društev iz Murske 
Sobote. Srečanje je organizirala v okviru 
danih možnosti, poleg srečanja in tekm o
vanja pa je pripravila tudi čebelarsko raz
stavo in prikazala za čebelarje skoraj no
vost, to  je uporabo računalnika.

V lepo urejeni spom inski brošuri so or
ganizatorji predstavili svoje m esto in Prek
murje. Z njo so tekm ovalci odnesli širom 
po Sloveniji besedo o dobrih in prijaznih 
ljudeh, kot jih je orisal M iško Kranjec.

REZULTATI 
XII. REPUBLIŠKEGA 

TEKMOVANJA MLADIH  
ČEBELARJEV, ki je bilo 

6. maja 1989 v M. Soboti

I. V IŠ JA  S K U P IN A

1. ŠCTPU Murska Sobota (kovin
ska usmeritev) 85 točk

2. OŠ Janko Padežnik, Maribor 82 točk
3. Lovrenc na Pohorju 81 točk
4. Srednja el. kov. šola, Titovo Vele

nje 80  točk
5. OŠ Padlih prvoborcev, ŽIRI 76 točk
6. OŠ Jurij Dalmatin, Krško 70 točk
7. OŠ Dr. Anice Rotdajč, Grad 69 točk
8. Srednja kmetijska šola Grm,

Novo mesto 68 točk
9. ŠCTPU Murska Sobota (NM us

meritev) 65 točk
10. Srednja kmetijska šola, Rakičan 60 točk
1 1. OŠ II. grupe odredov Mozirje 57 točk
12. OŠ Leskovec 51 točk
13. K Š M IC O N Z  49 točk
1 4. OŠ Dornava 45 točk
1 5. OŠ Dobrovnik 44  točk
16. OŠ Miha Pintar Toledo, Titovo

Velenje 40  točk
1 7. OŠ Velika Nedelja 35 točk
1 8. OŠ Dušan Flis, Hoče 33 točk

11. SR ED N JA  S K U P IN A
1. OŠ Janko Padežnik, Mari- 60  točk 

bor
2. OŠ Kerenčičevih, Pesnica 58 točk
3. OŠ Dornava 56 točk

4.-5. OŠ Franja Goloba, Prevalje 55 točk
OŠ Biba Röck, Šoštanj 55 točk

6. OŠ Jurij Dalmatin, Krško 54 točk
7.-8. OŠ Boštanj 53 točk

OŠ Karel Destovnik Kajuh, 53 točk
Šoštanj

9.-12. OŠ Šercerjeve brigade, 52 točk 
Lovrenc na Pohorju 
OŠ Milke Kerin, Leskovec 52 točk
OŠ Padlih prvoborcev, Žiri 52 točk
OŠ Jožko Talanyi -  Janez, 52 točk
Dobrovnik

12.-15. OŠ Stane Žagar, Kranj 51 točk
OŠ II. grupe odredov, Mo- 51 točk
zirje
OS Dr. Anica Rotdajč, Grad 51 točk

16. OŠ Miha Pintar Toledo, Ti- 50 točk
tovo Velenje

17.-18. OŠ Horjul 49 točk



19.
OŠ Bakovci 
OŠ Bogdan Tušek

49 točk 
48 točk

20.-22. OŠ Ribnica na Pohorju 45 točk 10.-13.

23.-24.

OŠ Ivan Novak-Očka, Ljub
ljana
OŠ Vladko Majhen, Zg. 
Ščavnica
OŠ Dušan Flis, Hoče

45 točk 

45 točk 

44 točk 14.-16.

25.
OŠ Janko Glazer, Ruše 
OŠ Bratov Štrafela, Mar

44 točk 
43 točk

26.
kovci
OŠ Mislinje 42 točk

27. OŠ Trebnje 41 točk 17.-19.
28 .-29. OŠ Malečnik 40  točk

30.
OŠ 25. maj, Kapela 
OŠ Primož Trubar, Velike

40 točk 
39 točk

31.
Lašče
OŠ Franjo Vrunč, Slovenj 38 točk 20 .-23.

32.-33.
Gradec
OŠ Katje Rupena 37 točk

34.
OŠ Velika Nedelja 
OŠ Sp. Polskava

37 točk 
35 točk 24.-26.

35.-36. OŠ Jože Kerenčič, G. Rad 34 točk
gona
OŠ 1 7. oktober, Beltinci 34  točk 27.

37.-39. Škerel-Sojer 33 točk
OŠ Središče 33 točk 28.
OŠ Antona Aškerca, Rim 33 točk 29.-30.

40.
ske Toplice 
OŠ Pohorski odred 29 točk

41. OŠ D. Lugarič, Lendava 20 točk
42. OŠ Bratstvo in enotnost, 1 8 točk 31.

43.
Prosenjakovci 
OŠ Kobilje 12 točk

32.

III. N IŽJA  S K U P IN A
1 .

2 .

3.-5.

6 .

7.-9.

OŠ Janko Padežnik, Mari- 35 točk 
bor
OŠ I. pohorske čete Ribni- 34 točk 
ca na Pohorju 
OŠ Leskovec pri Krškejji 
OŠ Padlih prvoborcev, t i r i  
OŠ Miha Pintar Toledo 
OŠ Rada Iršiča, Mislinja 
OŠ II. grupe Odredov, Mo
zirje

33 točk 
33 točk 
33 točk 
32 točk 
31 točk

33.
34.

35.-37.

38.
39.

40.

OŠ Bogdan Tušek, Miklavž 31 točk 
OŠ Dušan Flis, Hoče 31 točk
OŠ Ivan Novak-Očka, Ljub- 30 točk 
Ijana
OŠ Kerenčičevih, Pesnica 30 točk 
OŠ Sp. Polskava 30 točk
OŠ Franja Goloba, Prevalje 30  točk 
OŠ Jurij Dalmatin, Krško 28 točk 
OŠ Karel Destovnik Kajuh, 28 točk 
Šoštanj
OŠ Bratov Štrafela, Mar- 28 točk 
kovci
OŠ Gustav Šilih, podr. Šen- 27 točk
li|i
OS 25. maj, Kapelski vrh 27 točk 
OŠ Primož Trubar, Velike 27 točk 
Lašče
OŠ Horjul 26  točk
OŠ Malečnik 26 točk
OŠ ZDO Mirna 26 točk
OŠ Paka 26 točk
OŠ dr. Anice Rotdajč, Grad 25 točk 
OŠ Ivan Spolenak, Ptuj (B) 25 točk 
OŠ Stane Žagar, Kranj 25 točk 
OŠ Vladko Majhen, Zg. 25  točk 
Ščlavnica
OŠ Bakovci 23 točk
OŠ Jože Kerenčič, Gornja 22 točk 
Radgona
OŠ Ivana Nemca-Vojka, 22 točk 
Radenci
OŠ Dornava 20  točk
OŠ Branko Bernot-Aljaž, 19 točk 
Križevci pri Ljutomeru 
Janko Glazer, Ruše 1 9 točk
Jožko Talanyi -  Janez, Do- 1 8 točk 
brovnik
OŠ Šercerjeve brigade 1 7 točk 
OŠ Štefan Kuhar Bojan, 17 točk 
Puconci
OŠ Drago Lugarič, Lendava 1 7 točk 
OŠ Primož Trubar, Laško 15 točk 
OŠ Bratstvo in enotnost, 7 točk 
Prosenjakovci
OŠ Primoža Trubarja, Vrh 3 točke 
nad Laškim

ČEBELARJEVA OPRAVILA V JULIJU IN AVGUSTU
KAREL MAJCEN

Bliža se konec čebelarskega leta. Kres 
smo preživeli in dnevi bodo vse krajši. 
Vendar so za čebelarja tudi v tem  mesecu 
važna opravila, ki jih mora opraviti.

Odcvetel je kostanj. Počakamo nekaj 
dni, da se čebele umirijo, in med iztočimo. 
Če v okolici n im am o jesenskih paš ali če
bel ne m islim o prepeljati nanjo, je zdaj

zadnji čas, da napravimo rezervne družine. 
Sam napravirn rezervno družino v medi- 
šču vsakega AŽ. Postopam pa takole: sate 
iz medišča zložim na kozico in pokrijem 
matično rešetko s pločevino, ki jo potis
nem pod nosilne palice. Nato v plodišču 
poiščem sat z m atico in ga dam na stran. 
Iz plodišča v medišče prestavim  dva ali tri



Močne družine so veselje čebelarja, pravi vzre- 
jevalec Pokorni.

sate s pokrito zalego in čebelami. Prejšnje 
sate preložim iz kozice nazaj v medišče in 
ga zaprem. V plodišče zložim sat z m atico 
in dva ali tri prazne sate, ki so mi ostali iz 
medišča. Naslednji dan dodam sprašeno 
matico, priprto v m atičnici. Ker je žrelo v 
medišču odprto skozj vse leto, poteka sko
zenj stalen prom et. Če paše ni, dodam pi- 
ta ln ik kaše. Rezervne družine pridejo 
spomladi zelo prav za nadom estitev prek 
zime odm rlih družin ali za okrepitev ple
menjakov spomladi. Če jih ne porabim, jih 
spom ladi združim z osnovno družino in 
pustim  boljšo mgtico.

Nekateri čebelarji, ki sicer ne prevažajo 
čebel, se v tem  mesecu pogosto odločijo 
za prevoz, če kje v njihovi bližini zamedi 
hoja. Tudi bi bila velika škoda, če se ne bi 
potrudili in pobrali tega najžlahtnejšega 
medu. Tudi mali čebelarji so se znašli in so 
si om islili male prikolice kot priklopnike za 
osebne avtomobile. Nanje naložijo 1 0 -1 2  
in tudi več AŽ panjev. Kljub tem u da med 
nima nikakršne cene, se m oram o potruditi 
in čebelam om ogočiti, da poberejo ta en
kratni dar narave. Manjše število panjev 
lahko zelo enostavno prevažamo tudi z na
vadno prikolico, tako da panje kar na sto
jišču zložimo na podstavek, jih  ovijem o s 
polivin ilom  in napravimo nadstrešek. Panji

so tako zaščiteni od vseh strani. Stroški, ki 
smo jih imeli, pa skoraj niso om em be vred
ni. Seveda si ne smemo  pozabiti priskrbeti 
potrebna veterinarska spričevala. Dogo
voriti se m oram o tudi s področno čebelar
sko družino, da nam pomaga poiskati pri
meren prostor in se pogovoriti z lastnikom 
zemljišča. Dogovoriti se m oram o tudi o 
odškodnini za stojišče, bodisi v medu ali 
denarju. Navadno je v medu. Ne bodimo 
skopi!

Kakor sem omenil že v zadnji številki 
SČ, pri hojevem medu ne čakamo, da so 
celice pokrite, ampak točim o takoj, ko se 
začno celice polniti proti vrhu. Prihranimo 
si veliko dela z odpiranjem celic, poleg 
tega pa m oramo prehiteti m orebitno strje 
vanje medu v celicah. Če bi se nam to  zgo
dilo, n im am o pa rezervnega satja, je za to 
sezono paša za naše čebelice končana. 
Zato bodim o pravočasni.

Za čebelarjenje v naslednjem letu je tudi 
zelo važno, da ocenim o matice in slabe za
m enjam o z novimi, bodisi iz lastne vzreje 
ali pa jih  kupim o pri vzrejevalcu. Prav tako 
m oram o pregledati vse izrojence, če so se 
njihove mlade matice po sreči op lem eniti
le in če v redu zalegajo. Sploh m oram o biti 
v tem  času pozorni na matico, ker je zdaj 
čas, ko se najraje pojavljajo trotovci.

Ker sem že pri trotovcih, še par besed o 
tem, kako jih saniramo. Če je družina sla
ba, je najbolje, da jo om etem o za čebelnjak 
in panj zapremo. Če pa je trotovska druži
na še primerne jakosti, ji pa dodam o ma
tico. Postopamo takole: Vse čebele iz sa
tov in panjev om etem o za čebelnjak. Panj 
postavim o na staro mesto in žrelo zapre
mo. V celoti ga znotraj poškropim o z me
deno vodo, prav tako satje. Zadaj na satje 
spustim o sprašeno matico, okence in panj 
pa zapremo. Nato žrelo odprem o za eno 
čebelo. Čebele se počasi splazijo v panj in 
družina navadno začne norm alno delati. 
Čez en teden jo pregledamo.

Predvsem pa bodim o pozorni, da bodo 
čebele imele od konca julija do konca av
gusta stalen dotok hrane, bodisi z naravne 
paše ali iz pitalnika. Če pa paše ni, je dobra 
tudi kaša ali suh sladkor v globokih p ita ln i- 
kih, na vrhu pa žlica ali dve medu, da slad
kor primejo. Zaradi takega dražilnega kr
mljenja bodo m atice obilo zalegale in 
ustvarjale novi rod za zimsko in naslenje 
pomladansko obdobje.



Vsa opravila, ki veljajo za julij, veljajo v 
glavnem tudi za avgust.

Prvo važno opravilo v avgustu je uredi
tev gnezda' Pri tem  m islim  predvsem na 
razporeditev starega in mladega, v tem 
letu zgrajenega satja. Paziti moramo, da 
pride v središče gnezda lepo satje s čebe
ljim i celicami. Satje ne sme biti prestaro, in 
če je letošnje, mora biti vsaj nekajkrat za- 
leženo, da ni prehladno. Tako satje matica 
rada zalega.

Najkasneje 10. avgusta začnemo dražil- 
no krm iti, če v našem čebelarskem okolišu 
ni paše. Če im am o čebele daleč od doma, 
krm im o s trdo klajo, to  je s suhim sladkor
jem ali sladkorno medeno kašo. Če pa 
imamo čebele doma, jih lahko krm im o tudi 
s sladkorno raztopino. Raztopino delamo v 
razmerju 1 : 1, to  se pravi: 1 kg sladkorja in 
1 liter vode. Sam pa raztopini vedno do
dam še kavno žličko vitam ina C na 10 1 
raztopine. K rm iti m oramo najmanj 14 dni, 
vsak dan po pol litra. Sam krm im  vedno od 
10. do 30. avgusta. Po tem  datum u pre
gledam družine in določim  primanjkljaj 
zimske zaloge. Ponavadi je  ne manjka ve
liko, ker so čebele vskladiščile že del dra- 
žilne klaje. Po pregledu družin takoj dokr- 
m im zimsko zalogo, in sicer toliko, da pride 
1 kg zimske zaloge na sat, to  je približno 
10 kg na družino. Dodajanje zimske zalo
ge spada sicer že v septem brska opravila, 
vendar bolje prej kot pozneje. Klajo pola
gamo zvečer.

Če sem priporočal spom ladansko dražil- 
no krmljenje, moram poudariti, da je jesen
sko nujno. Od jesenskega dražilnega kr

mljenja sta odvisna moč in kakovost dru
žine. Zaradi jesenskega dražilnega krm lje
nja bomo imeli veliko m ladih neizčrpanih 
čebel, ki bodo lahko kljubovale zimi in 
bodo naslednjo pomlad razvile močne dru
žine.

Mesec avgust je zelo nevaren tudi za ro
panje. Zato v tem  času ne brskajm o veliko 
po panjih, če pa že moramo, opravim o to 
delo zjutraj ali zvečer. Ob morebitnem  po
javu ropa pa si pom agam o z benzaldehi- 
dom. Z njim namažemo brade in rop v tre 
nutku preneha. Zaenkrat menim, da je to 
najboljše sredstvo proti ropu. Seveda ima 
vsak čebelar svoje uspeščne in neuspešne 
prijeme. Zelo važno je, da vse družine v če
belnjaku krm im o ob istem času.

Če im am o na panjih velika žrela, je sedaj 
čas, da jih  zožimo in sicer na višino 8 mm 
in dolžino 1 0 -1 2  cm. Višina 8 mm je po
membna zato, da v panj ne morejo miši. 
Primerni so tudi pločevinasti zapirači za 
žrela, s katerim i je problem najbolje rešen.

Še vedno se lahko pojavi brezm atičnost. 
M atici se lahko pripeti marsikaj: ali jo če
belar pri pregledu stisne, ali pa zaradi bo
lezni ali kakšnih drugih vzrokov odmre. Bo
dim o pozorni in tako družino takoj uredi
mo.

Avgust je tudi zelo važen mesec za boj 
proti varoozi. Če proti tem u škodljivcu ne 
bomo ukrepali zdaj, lahko pozno jeseni pri
čakujemo padce družin. Kako se bomo bo
rili proti varoozi, ne bom razlagal, ker je po
stopkov več, poleg tega pa im ajo čebelarji 
različna zdravilna sredstva. Še enkrat pa 
poudarjam, ne pozabite na varozol

KAKO ČEBELARIJO NA ŠVEDSKEM
FRANC ŠIVIC

V letošnjem maju sem bil ponovno v 
Skandinaviji, tokra t na Švedskem. Morda 
se nekateri bralci še spom injajo mojega 
lanskega potopisa, ko sem predstavil če
belarjenje na Norveškem. Čeprav sta ti 
dve deželi sosedi in imata marsikaj skup
nega, pa sem, vsaj kar zadeva čebelarstvo, 
odkril med njima znatne razlike, ki bodo 
gotovo zanimive tudi za ostale slovenske 
čebelarje.

Nekaj dni sem preživel v mestecu Var- 
garda, znanem po festivalih naravoslovnih

film ov, kjer sem se ob neki slovesni večerji 
seznanil z mestnim  županom Rolfom 
Svenssonom. Omenil sem mu, da sem če
belar in da bi rad izkoristil prosto nedeljo za 
obisk kakšnega večjega čebelarstva. Ta
koj me je bil pripravljen osebno peljati k 
svojemu prijatelju Olleju Ekmanu, pred
sedniku čebelarskega društva in enemu 
od najbolj vnetih te r razgledanih čebelar
jev v regiji.

G. Ekmana sva našla na enem od njego
vih stojišč, kjer sem naštel okrog trideset



Čebelar G. Ekman zelo rad prenaša svoje izkuš
nje na mlajše.

panjev. B ilje  lep dan in čebele so pridno iz- 
letavale na oljno repico, ki jo je bilo po ob
sežnih poljanah vse polno. Razveselil se je 
obiska, ker je vedel, da prihajam iz dežele, 
kjer im am o že veliko izkušenj z varoozo, in 
da mu bom lahko kaj koristnega svetoval. 
Na Švedskem varooze še nimajo, vendar 
pa se nanjo mrzlično pripravljajo. Zlasti pri
dno prem levajo biološke metode boja, ker 
se bojijo onesnaženja medu z akaricidi. 
Švedi so namreč izredno občutljivi za os
tanke kem ikalij v živilih.

Na moje prvo vprašanje, koliko naselje
nih panjev ima, nisem dobil takojšnjega 
odgovora. Župan Svensson, ki je bil ves 
čas z menoj in je prevajal razgovor iz šved
ščine v angleščino te r obratno, mi je v 
smehu pojasnil, da sem s tem  vprašanjem 
spravil njegovega prijatelja Ekmana v pre
cejšnjo zadrego. Na Švedskem so namreč 
čebelarji obdavčeni po številu čebeljih dru
žin, zato vsak prijavi manj panjev, kakor jih 
ima v resnici. Šele ko je župan obljubil, da 
svojega prijatelja ne bo naznanil davčnim 
oblastem, sem dobil odgovor na svoje 
vprašanje. Povedal je, da ima okoli 60  pa
njev in da se ima za enega večjih čebelar
jev.

Naj se nekoliko pom udim  pri opisu pa
nja, ki je na Švedskem najbolj razširjen.

Na prvi pogled je bolj podoben pasji hi
šici ali manjšemu kurniku kakor panju. 
S toji na štirih nogah in ima veliko položno

streho. Vendar je to  samo zunanji del, ne
kakšen plašč, pravi panj, ki je nakladnega 
tipa, pa je v notranjosti opisanega oboda. 
Zrak med obema lesenima stenama je od
ličen izolator in v dolgih zimah varuje če
belje družine pred mrazom. Prevažanje pa 
je s takim i panji praktično nemogoče.

Kljub čebelarjenju na stalnem  mestu 
ima Olle Ekman povprečni letni donos na 
panj 4 0  kg. Največji donosi so ponavadi na 
oljni repici, tej pa sledita malina in mana na 
gozdnem drevju. Po končanem točenju 
zmeša vse tri vrste medu in dobi neke vr
ste cvetlični med, ki je še kar primernega 
okusa. Da mu izboljša kakovost, dokupi 
včasih tudi nekaj medu jesenske rese in ga 
primeša v svoj pridelek.

Ko sem že pri medu, naj povem nekaj o 
cenah tega blaga v trgovinah. Kdor je kdaj 
pregledoval cene medu v nemških ali ita
lijanskih prodajalnah, je ugotovil, da so 
uvoženi medovi cenejši kakor domači. Na 
Švedskem pa ta zakonitost ne velja, saj 
sta na prim er kalifornijski med z jablan in 
madžarski akacijevec skoraj za 60  odsto t
kov dražja od švedskega. Nekoliko nižjo 
ceno je imel samo kitajski akacijevec.

Ko sem opazoval čebele na satju, sem 
bil nekoliko presenečen nad rum enim i ob
ročki, značilnim i za italijansko pasmo. Na 
Norveškem so mi leto poprej povedali, da 
se italijanka v Skandinaviji ni obnesla in da 
tem no dom ačo čebelo pospešeno zame
njujejo s kranjsko sivko.

Na Švedskem so ubrali drugo pot in av
tohtono raso zamenjujejo z buckfastsko 
čebelo, ki jo je v Angliji vzgojil brat Adam 
Kehrle. Ta nova vrsta ima v sebi tudi nekaj 
italijanske krvi, kljub tem u pa se je izkaza
lo, da je primerna tudi za švedske k lim a t
ske razmere. Čebelarjem se je zlasti prilju
bila zaradi nerojivosti, ta lastnost pa med 
drugim  omogoča razmeroma visoke do
nose medu. V južnem delu države je že več 
plem enilnih postaj, kjer vzrejajo m atice 
buckfastske pasme, da bi jih ne bilo po
trebno več uvažati iz Anglije.

Olle Ekman posveča precej pozornosti 
preprečevanju rojenja. Pokazal m i je svoj 
izum, to  je podnico, v katero je vgrajena 
matična rešetka. Ko v družini opazi m atič- 
nike, vstavi rešetko in m aticam  -  tako sta
rim kakor tud i m ladim  -  je beg z rojem 
onemogočen. Pravi, da se še ni zgodilo, da 
bi matica prišla skozi rešetko iz panja. Ko



Tipično stojišče nakladnih 
panjev z zaščitnim ohišjem.

nevarnost rojenja mine, m atično rešetko 
odstrani, da se matica lahko oplodi v zraku. 
Spom injam  se, da smo tudi pri nas svoj 
čas na podoben način preprečevali rojenje, 
vendar rezultati niso bili najboljši.

Olle je znan čebelar in med ljudm i je zelo 
priljubljen. Vsako leto organizira na enem 
od svojih stojišč čebelarski dan za učence 
osnovnih in srednjih šol, po potrebi pa 
obiskuje tudi domove za ostarele in pre
dava o zdravilnosti čebeljih pridelkov. Ra
zen tega je čebelarski preglednik in skrbi 
za povezavo med veterinarji in čebelarsko 
organizacijo.

Ob slovesu mi je podaril kozarec svoje
ga medu in obenem povedal, da se bo čez 
dve leti udeležil mednarodnega čebelar
skega kongresa Apim ondie v Splitu. Torej 
na svidenje v Jugoslaviji!

Naslednje dni, ko sem potoval po srednji 
in južni Švedski, sem na podeželju videl 
veliko stojišč z značilnim i belo pobarvani
mi panji. Prevladujejo mala čebelarstva s '

petim i do desetim i čebeljim i družinami. 
Prepričan sem, da bi bilo lahko v tej deželi, 
glede na naravne danosti, vsaj trik ra t več 
naseljenih panjev, kakor jih je zdaj. Seveda 
pa bi morali poprej tem eljito  sprem eniti 
davčno politiko.

Za konec še zanimiva novica za vse tiste 
čebelarje, ki se zanimajo za nepravo aka
cijo ali robinijo. Med obiskom ene največjih 
tovarn parketa na svetu Tarket pri Kris- 
tianstatu so mi povedali, da se kot surovi
na za njihov izdelek poleg hrasta vedno 
bolj uveljavlja parjen les robinije. Po treh 
dneh parjenja dobi sicer rum enkasti les ro
binije lepo rdečo barvo, tako da uspešno 
nadomešča nekatere dragocene afriške 
vrste, ki so skoraj iztrebljene. Ker robinije 
na Švedskem ni, uvažajo njen les iz 
Madžarske, njegova cena pa je že izenače- 
na_s ceno najplemenitejše hrastovine.

Žal v Sloveniji še veliko gozdarjev pre
ganja robinijo kot nekoristen gozdni ple
vel!

Bolezni čebel

VAROOZA: RADIKALEN POSEG V JULIJU -  BREZ 
AKARICIDOV

dr. JOŽE RIHAR
Najvažnejši rok za pregled položaja pri 

čebelah je konec julija. Presledek med to 
čenjem in krm ljenjem družine, ki gre v 
zimo, mora b iti kolikor je le mogoče kratek. 
Za to  je več tehtn ih razlogov. Včasih so do
kazovali, da ima dalj časa trajajoče prevze
manje testa prednost v tem, da so čebele

sproti oskrbovane s hrano. Zato so zasta
vile veliko zalege.

Med tem  pa nas je W ille  poučil, da vodi 
razširitev zalege nujno h kratkoživim  čebe
lam, torej k čebelam, ki odm rejo že pred ali 
pa najkasneje med zimo. Ni tako, kot 
zm otno navajajo marsikateri pisci, da na



mreč čebelja družina od določenega časa 
dalje avtom atično preide na vzrejo zimskih 
čebel. Opraviti imamo z biološkim  proce
som, pri katerem se ob pojemajoči aktiv
nosti postopom a tvori zimska gruča. Pre
hajanje poletne v zimsko družino je tem e lj
nega pomena za prihajajoče prezimova
nje. Zato mora biti vstop v novo čebelje 
leto zagotovljen čimprej je mogoče. Naj
kasneje do sredine avgusta mora biti dru
žina prestavljena v položaj, da sedi na svo
jih zalogah in da zastavi svojo jesensko za
lego.

Preden pa smo tako daleč, m oram o za
radi varoe nekaj napraviti. Upam, da ima 
vsak čebelar primeren način za kontrolo 
trenutnega stanja osipanja pršic. Sam 
imam v ta namen plošče iz pleksi stekla 
pod mrežnatim  okvirom. Naklado moram 
le zadaj m alenkostno dvigniti in kontrolni 
vložek lahko potegnem navzad. Tako 
imam v sekundi pregled nad položajem v 
družini.

Če je na eni teh plošč osip pršic upadlji- 
vo velik -  in takšnega najdemo po pravilu 
pri družinah, ki so nanesle nadpovprečno 
medu -  m oram o takoj pregledati gnezdo z 
zalego. Ravno julija naletim o na velike raz
like med zaleženimi gnezdi posameznih 
družin. V takem  primeru lahko tudi laik 
ugotovi bolezensko stanje. Po izgledu za- 
leženih satov lahko jasno prepoznamo 
hudo stanje varooze. Najprej pade v oči 
»luknjičavost« še vedno velikih zaleženih 
ploskev. Nekatere celice so videti bele, ker 
niso bile pokrite. Končno so tu posamezne 
pokrite celice, na ostalem delu sata pa so 
jajčeca in do tri dni stare žerke, ki pa se ne 
razvijajo do iztegnjene ličinke. Če pa se, 
ostanejo koničaste in nepokrite. Čebele 
skušajo že odmrle žerke izvleči. Pri tem 
nas lahko zapelje, da pom islim o na kakšno 
gnilobno obolenje. In dejansko bi prav ver
je tno našli povzročitelje takega obolenja. 
Prvotni vzrok takšnega stanja pa bomo 
morali iskati v pom anjkljivi preskrbi s hra
no in v nezadostnem ogrevanju. Brez učin
ka bi bilo, če bi tako napadeno družino 
zdravili s tem , da bi poskušali s čebel naglo 
očistiti varoe. Sm rtna nevarnost tiči v ob
sežni zalegi, ki ni več v stanju, da bi se 
ohranjala.

Kot je že dokazano, so čebele, ki jih je v 
celici poškodovala varoa, bolj ali manj ne
sposobne. V primeru varoe odpove načelo

družine, da nevarnosti uide s povečeva
njem vzreje zalege. Zato je upravičena 
ugotovitev, da doslej še niso opazili prim e
ra samoozdravitve. Nad tem  se ne razbur
jam o več. V velikem dogajanju narave ob
tič ijo  mnogi razvoji v slepi ulici, iz katere ne 
morejo več pobegniti. Zato gre življenje 
drugje dalje, kajti norm alno je na enem 
področju le malo družin, ki služijo varoi za 
zbirališče. Če se to načelo kaže kot navi
dez preobčutljivo in uniči čebele celih 
področij, m oram o iskati krivdo za to  pač 
bolj pri človeku.

Tudi čovek pa je lahko tisti, ki družini, za
šli v slepo ulico, pokaže izhod. Razčlenimo 
stanje, v katerem sm o našli čebeljo druži
no: v pokriti zalegi so večinoma parazitira- 
ne bube in čebele, godne za izvalitev. Za
radi podaljšane razvojne dobe, ki jo  je po
vzročilo pom anjkljivo ogrevanje, so imele 
varoe priložnost, da se množično razmno
žijo. Če bi se ti stadiji čebelje zalege izlegli, 
bi to  za družino pom enilo nov korak v pro
pad. Jajčeca in žerke, ki so v celicah, bi 
imele še manj možnosti, da dorastejo. Iz 
tega izhaja zaključek, da je  treba vse 
sate z zalego odvzeti in uničiti. Družino 
lahko zožimo, da bo mogla sate ogrevati. 
Po enem tednu pogledamo, če je pokrita 
zalega ponovno sklenjena. Če ni, jo  ponov
no odvzamemo, uničimo in družino ponov
no zožimo. Po pravilu se bo nato pojavila 
sklenjena zalega.

Jasno je, da m oram o opisani postopek 
uporabljati čim  prej, tj. neposredno po 
paši. Šele potem, ko se pojavi sklenjena 
zalega, družino po litrih  krm im o in jo  še na
prej držim o na toplem . Polegla se bo prva 
nenapadena zalega (npr. v začetku sep
tem bra), matica pa bo gnezdo ponovno 
zalegla in razširila. V družini je ponovno 
vzpostavljen socialni stik.

Zatiranje varooze na opisani način je 
manj zamudno in bolj učinkovito kot po
stopek z lovilnim  satom, ki ga v Zahodni 
Nem čiji zelo cenijo in vedno znova pripo
ročajo. Še važnejše je, da uničim o varoe 
brez akaricidov. Ni treba posebej poudar
jati, da nam mora biti osnovni cilj ohraniti 
čebelje pridelke take, kot jih zahtevajo naši 
potrošniki, katerih ekološka zavest tudi pri 
nas stalno raste.

Od čebelarja in od paše je odvisno, kdaj 
bo izrezal -  uničil napadeno satje, morda 
že junija, ali še bolje, konec julija. Če smo



v strahu, da bo šla v zimo šibka družina, 
lahko dve združimo. Zmanjšano število za- 
zim ljenih družin izpopolnimo z narejenci.

Ves trud, da bi zatirali varoo brez akari- 
cidov, pa bo zaman, če obstaja možnost, 
da pride do ponovnih vdorov, tj. do ponov
ne infekcije iz sosednjih čebelnjakov.

Če z radikalnim izrezovanjem ne bi uni
čili vseh zajedavcev, im am o še vedno

SELEKCIJA IN NAČINI
SUSAN COBEY

Ko se je v Združenih državah Am erike 
pričela širiti novica, da so tudi v tej državi 
odkrili prvo pršico varooze, je nek ameriški 
čebelar izjavil: »Zaradi čebelarja, ki ga v 
svojem življenju verjetno nikoli ne bom 
spoznal, bom ob svoj poklic!« In dejansko 
je varoozo mogoče prim erjati s človeško 
boleznijo obrambnega sistema aidsom, 
m edtem ko je npr. čebelja bolezen pršiča- 
vost bolj podobna navadnemu prehladu. S 
prihodom v Združene države je varooza 
osvojila novo področje, in to  kljub neneh
nim opozorilom čebelarjev iz drugih krajev 
sveta, kjer se s to nadlogo neuspešno o te
pajo že dve desetletji, in kljub posebnim 
zaščitnim  ukrepom, ki so jih ZDA takoj 
sprejele, npr. redne preglede čebel, prepo
ved oziroma om ejitev uvoza čebel iz dru
gih držav itd.

Pršica varooze (Varroa jacobsoni) je kot 
zunanji zajedavec predvsem evropske vr
ste čebel povzročila doslej resno škodo in 
ogrozila čebelarstvo še v vsaki državi, ka
m or se je razširila. Nobena država je doslej 
še ni uspela niti izkoreniniti niti obvladati. 
Tudi za čebelarsko industrijo ZDA bo to 
gotovo doslej najtrši oreh, s katerim  se je 
kdajkoli srečala, saj varooza ni le resna 
grožnja čebelarstvu nasploh, ampak tudi 
km etijstvu, zaradi česar se postavlja od
ločna zahteva po dokončni in dolgoročni 
rešitvi.

Včasih je bila varooza omejena na zelo 
majhen predel na jugovzhodu Azije, ki jo je 
povzročala skoraj neznana pršica, odkrili 
pa so jo  na azijski vrsti čebel Apis cerana. 
Majhna težava azijske čebele na malem 
področju jugovzhodne Azije! Opisana je 
bila leta 1 9 0 4  (De Jong) in je napadala le 
tro tovsko zalego azijske čebele. Ta čebela 
je bila stoletja njen naravni gostite lj in 
morda je ta okoliščina vzrok za to, da ji je

možnost, da ostanek uničim o z m ravljinč- 
no kislino.

Zaželeno bi bilo, da bi kdo, ki je morda že 
postopal podobno ali namerava tako reše
vati položaj, to  tudi opisal.

(Ledwa, W. s pripombami redakcije, Biene, 
11 /1  988, priredil dr. J. Rihar.)

ZATIRANJA VAROOZE
in T. LAWRENCE

uspelo razviti specifičen naravni obrambni 
mehanizem proti škodljivcu, zaradi katere
ga doslej še ni utrpela kake večje škode. 
Tragedija pa se je pričela na začetku 
20. stoletja z dnem, ko so na to področje 
Azije iz znanih razlogov naselili evropsko 
čebelo Apis mellifera, saj je  slovela po svo
ji visoki medonosnosti. Tako je prišla v stik 
z varoozo, ta pa je napadla tako trotovsko 
zalego kot zalego čebel delavk. V tem  raz
meroma kratkem  času ni uspela razviti 
svojega naravnega obrambnega mehaniz
ma proti zajedavcu, zato so posledice 
okužbe s pršico varooze za evropsko čebe
lo tako usodne.

Drugi razlog, zaradi katerega se je od za
četka stoletja do danes pršica varooze 
tako nem oteno širila po vsem svetu, pa je, 
da so jo  kot nevarno in škodljivo bolezen 
odkrili šele malo pred letom  1960 . Šele 
leta 1971 pa so ugotovili, da je pršica ne
varna evropski čebeli in da se odlično raz
množuje tudi na drugih geografskih in kli
matskih področjih izven njene prvotne do
movine Azije, a bilo je že prepozno. Zaradi 
svoje popularnosti se je evropska čebela 
vedno dobro prodajala in azijski čebelarji, 
ki so jih tam  vzredili, so jih pričeli razpoši
ljati na vse konce sveta, ne vedoč, da hkra
ti z njim i širijo tudi nevarno bolezen, ki se 
bo razširila po vsem svetu in ki je dolgo ne 
bo mogoče zatreti. Tako so npr. na Japon
skem odkrili varoozo na evropskih čebelah 
proti koncu 60 -ih  let, v začetku 70-ih  let 
pa je bolezen že dosegla obseg epidemije. 
Leta 19 7 5  je povzročala težave že v vz
hodni in zahodni Evropi, severni A frik i in v 
večjem predelu Južne Amerike. Iz vseh 
teh dežel se je h itro in nezadržno širila da
lje, tako da je danes največja nadloga če
belarstva po vsem svetu (De Jong, 1982).



V ZDA je čebelarstvo močna kmetijska panoga 
in varoa je za ameriške čebelarje velika nevar
nost.

Podnebni vplivi
Ker se je varooza po vsem svetu tako 

h itro širila, so najprej domnevali, da so 
ugodne klim atske razmere določenega 
geografskega področja eden poglavitnih 
razlogov za to. Pričakovali so, da bo varo
oza večja nadloga v tropskih krajih, kjer je 
čebelja zalega celoletna, kar naj bi pršici 
varooze dajalo boljše pogoje za nemoteno 
razmnoževanje. Kmalu pa je postalo oč it
no, da so čebelje družine najbolj ogrožene 
v zmernem pasu, kjer se okužba razširi h it
ro in v velikem obsegu te r povzroča m no
žične padce čebel.

V različnih državah so se s to  čebeljo 
nadlego spopadali različno. Npr. v A rgen
tin i je obseg okužbe čebelje zalege z va- 
roozo nihal skupaj s sezonskimi podnebni
mi razmerami. Okužbe so bile pogostejše 
spom ladi in jeseni, poleti pa so upadale. 
Čebele, ki so se okužile z varoozo v razvoj
ni fazi, so imele krajšo življenjsko dobo ter 
so jeseni odmrle, kar je kritično znižalo šte
vilo čebel v družini in ogrozilo uspešno pre
zimovanje. V tropskih krajih Južne A m eri

ke pa varooza sploh ni postala resnejša 
nadloga. Tam je zelo razširjena vrsta afriš
kih čebel, ki spada v tropsko vrsto čebel, ta 
pa je, kot kaže, za okužbe z varoozo manj 
dovzetna. V Braziliji pa so npr. ugotovili, da 
varooza sploh ne povzroča kakih večjih te 
žav in da bi bilo zatiranje s kem ičnim i sred
stvi negospodarno (De Jong, 1984). Do 
podobnega spoznanja so se dokopali tudi 
v Urugvaju, kjer so tudi odkrili, da se iz nez
nanega razloga visok odstotek pršic žen
skega spola ne razmnožuje več naprej 
(Ramirez, 1 986).

Povsem drugačno pa je bilo širjenje va
rooze v tropskih krajih Azije. Družine ev
ropskih čebel, ki so bile vzrejene v Burmi, 
na Tajskem in v Maleziji, so se hitro in 
močno okužile te r v štirih do petih letih od
mrle (Ramirez, 1 986 ). Vse kaže na to, da 
vzroki za razlike v pustošenju varooze niso 
to liko klim atsko pogojeni, kot so dom ne
vali, tem več so precej bolj odvisni od raz
lično dolgih razvojnih faz čebel v geograf
sko različno ležečih krajih te r od razlik hor
monskih s truktur in telesnega ustroja če
beljih razvojnih oblik.

Zatiranje varooze s kem ikalijam i
Če se s čebelarji na splošno pogovarjate

o možnostih za zatiranje varooze, dobite 
vtis, da pričakujejo, da bo v prihodnje za
gotovo odkrito  kako »čarobno« kemično 
sredstvo, s katerim  bi dokončno zatrli in 
odpravili varoozo. Vendar so bili doslej vsi 
napori, da bi odkrili tra jno in učinkovito ke
mično sredstvo proti varoozi, manj kot za
dovoljivi, čeprav so bili doslej res zelo ob
sežni in intenzivni. S trokovnjaki iz mnogih 
držav si že leta prizadevajo, da bi tako 
sredstvo odkrili in so v ta namen preizkusili 
že več kot 146  različnih kem ikalij iz vrst 
fum ig icinov, akaricidov, insekticidov in 
eteričnih olj (Müssen, 1987), vendar brez 
vidnega uspeha, kajti pršica je doslej še 
proti vsakemu novemu kem ičnem u sred
stvu h itro in učinkovito razvila odpornost.

Vrh tega pa je postopek za pridobitev 
dovoljenja za praktično uporabo določene
ga kemičnega sredstva v nekaterih razvi
tih  zahodnih državah zelo zapleten, še po
sebej pa je težavna registracija takega 
sredstva v ZDA, kjer je postopek počasen 
in drag. Kemikalije, ki jih sedaj uporablja
mo za zatiranje varooze, namreč niso stru
pene le za pršice, pač pa tudi za čebele, če



beljo zalego, čebelarje in druge ljudi. Od
krili so že, da nekatere sestavine kemikalij 
povzročajo raka. Pri registraciji posamez
nih zdravilnih sredstev so zaradi tega s tro 
kovne kom isije zelo pozorne na količino 
ostankov teh sestavin v medu in vosku. Če 
bi država prepustila čebelarjem izbiro ke
mikalije za zatiranje varooze, čas in po
gostnost njene uporabe, bi lahko prišlo do 
nekontrolirane uporabe teh sredstev. Po
sledica tega je lahko izbor neustreznega 
ali zelo strupenega kemičnega sedstva in 
njegova nepravilna ali nedosledna upora
ba. To lahko povzroči padec čebel ali zale
ge ali pa ostanki zastrupijo med in vosek.
V ZDA so primere takšne uporabe kem i
kalij odkrili lani na Floridi, kjer okužbe z va- 
roozo že uničujejo čebelje družine, zakoni
tega dovoljenja za uporabo ustreznih ke
mičnih sredstev pa zaenkrat še ni mogoče 
dobiti. To je eden od glavnih razlogov, da 
so nekateri čebelarji uporabili kar tis te  ke
mikalije, ki so jim  bile pri roki, in sicer ke
mikalije za zatiranje bolh ali celo kemična 
čistilna sredstva za toaletne prostore.

Hiter razvoj odpornosti proti 
kem ikalijam

Očitno je genetski ustroj varoe tak, da je 
sposobna hitro razviti odpornost proti raz
ličnim kemikalijam . Pršice so najprej razvi
le odpornost proti prvemu insekticidu, ki 
so ga uporabili za njeno zatiranje, odpor
nost proti drugim  kem ikalijam  pa razvijajo 
mnogo hitreje (Platt, 1986). Pri tem  jim 
zelo dobro služi njihov način razmnoževa
nja, po katerem se pršice parijo tudi z bliž
njim sorodstvom. Pršice, ki uspešno preži
vijo uporabo sredstva, prenesejo to spo
sobnost v genetski zasnovi na druge prši
ce. Zaradi tega čebelarji vedno pogosteje 
uporabljajo kemična sredstva in po mož
nosti vedno nova, učinek pri zatiranju te 
nadloge pa postaja ravno zaradi tega ved
no manjši.

Pogostna in prekomerna uporaba ke
m ičnih sredstev je že in bo še pospeševala 
razvoj proti kem ikalijam  odpornih rodov 
varoe. Doslej so ugotovili odpornost že za 
mnoga sredstva, ki so jih doslej uporabljali 
za njeno zatiranje. Leta 1981 so npr. na 
Japonskem odkrili odpornost tudi proti fe- 
notiazinu (Ritter, W., 1981). Kljub temu pa 
doslej ni bil uspešen še noben poskus, da 
bi pršice uničili že v čebelji zalegi. Zaradi

tega bi bilo potrebno, da bi preizkusili tudi 
a lternativne načine zatiranja varooze in da 
bi začeli odpravljati varoozo celovito, torej 
s kom binacijo več možnih načinov.

Fluvalinat in amitraz
V ZDA imata po testiranju dopustnih 

količin ostankov kemičnih sredstev v če
beljih pridelkih le dve kemični sredstvi 
možnosti za registracijo, in sicer apistan 
(proizvod firm e Zoecon Corporation) in 
amitraz (Nor-Am  Chemical Company).

Največ pričakujejo od apistana, tekoče
ga fluvalinata, ki ga v Evropi že redno upo
rabljajo. S tem  sredstvom prepojijo plas
tične trakove in jih postavijo med čebele 
k zajegi za najmanj en in največ dva mese
ca. Čebele morajo priti v fizični stik s kem i
kalijo, da jo m imogrede poberejo in prena
šajo naokrog. Takoj ko pršica skupaj z li
činko prileze iz celice in pride v stik s sred
stvom , odmre. Poleg tega apistan preizku
šajo tudi kot sredstvo proti pršičavosti če
bel. V navodilih za uporabo apistana proti 
varoozi pa je poudarjeno, da ga je potreb
no uporabljati skupaj z drugim i načini za 
zatiranje varooze, s čim er poskušajo prši
cam varooze preprečiti, da proti temu 
sredstvu razvijejo odpornost.

Am itraz šele preizkušajo kot sredstvo za 
zatiranje varooze, prvotno pa so ga izdelali 
za zdravljenje pršičavosti. Uporabljajo ga v 
treh oblikah: na traku, ki je z njim prepojen, 
v razpršilu (spraju) in kot dim ilo, vendar so 
v Evropi že odkrili primere odpornosti proti 
njemu. To lahko zaplete postopek regis
tracije tega sredstva v ZDA, ker doslej še ni 
bilo zadovoljivo pojasnjeno, ali se je varo- 
oza na ameriške čebele prenesla iz Evrope 
ali iz Južne Amerike. Poleg tega so v labo
ratorijih že ugotovili, da amitraz na poiz
kusnih živalih povzroča tum or (NAS, 
1987).

Čebelja zalega kot vaba in past
Zelo enostaven, vendar pa glede dela 

precej zahteven način zatiranja varooze je, 
da čebeljo zalego uporabimo kot vabo in 
hkrati kot past za pršice varooze. Ta način 
pa je omejen in zanj priporočajo, naj ga če
belarji uporabijo kot dopolnilo kemičnega 
zatiranja. Poleg tega pa je potrebno šele 
oceniti praktično uporabnost te metode. 
Njena očitna prednost je v tem, da skrči 
število pršic v čebelji družini, ne da bi za to 
uporabili kemikalijo.



Kot vabo nastavim o trotovsko zalego, ki 
je pršicam ljubša, nato pa jo vzamem o iz 
panja in uničimo, še preden iz nje prilezejo 
pršice. Za vzrejevalce matic je ta postopek 
lahko nezaželen spomladi, ko morajo ma
ticam  zagotoviti čim večje število trotov, 
da dosežejo čim  boljše parjenje.

Drug način je, da m atico za to liko časa 
zapremo v kletko, dokler ni pokrita vsa za
lega, ki jo nato uničimo, ker so v njej raz- 
množujoče se pršice. Postopek je potreb
no večkrat ponoviti, da učinkoviteje raz
redčimo populacijo pršic v čebelji družini 
(Ritter, W., 1981). Nam esto da zapremo 
m atico v kletko, pa lahko postavim o satje 
tudi v čebeljo družino brez matice, v osta
lem pa je ta različica postopka enaka pre
jšnjemu.

Skrajšano obdobje po zaleganju 
čebeljih jajčec kot postopek za zatiranje 
varooze

Eden od možnih načinov, da zaustavimo 
uspešno razmnoževanje varoe, je, da izko
ristim o skrajšano razvojno obdobje čebe
ljih jajčec po izleganju, to  je obdobje od po
kritja celice do trenutka, ko iz celice prileze 
odrasla čebela. Da pršice zaključijo svoj 
razvoj v celici čebelje zalege, potrebujejo 
natanko odmerjen čas. Če ta pogoj ni 
izpolnjen, je njihovo razmnoževanje zaus
tavljeno. Zaradi skrajšanega časa razvoja 
čebelje ličinke se zmanjša število mladih 
pršic ženskega spola glede na tis to  število, 
ki bi ga pršice lahko dosegle, če bi razvoj 
čebelje ličinke trajal normalno. To je tudi 
eden glavnih vzrokov za to, da se afriške 
čebele uspešneje upirajo škodljivcu. Pri 
njih namreč traja obdobje za razvoj ličink le
1 1,5 dni, kar velja za vrsto čebele A. m. 
scutellata in njihove potomce, pri južnoaf
riški čebeli A. m. capensis pa to obdobje 
traja celo le 9,6 dni. Pri evropskih vrstah 
čebel A. m. ligustica, A. m. carnica in A. m. 
mellifera je to obdobje daljše in traja 12 
dni, ker zelo ustreza pršicam pri njihovem 
razvoju (De Jong, 1983 , Moritz, 1985 , in 
Ramirez, 1 986).

Če bi s pomočjo selekcije čebel uspeli 
doseči hitrejši razvoj evropske čebele, bi to 
utegnilo zmanjšati škodljivi vpliv varooze, 
kateremu sedaj podlega. Dr. Moritz je v 
svoji študiji iz leta 1985  ugotovil, da je tra 
janje obdobja po izleganju čebeljih jajčec 
verjetno genetsko pogojeno. Domneva, da

bi s pom očjo selekcije med afriškim i pas
mam i čebel lahko dobili vrsto, ki bi bila po
polnoma odporna proti varoozi. Težje pa bi 
bilo to  lastnost pridobiti s selekcijo pri ev
ropski vrsti čebel, čeprav hkrati obstaja 
možnost izvedbe tako imenovane strožje 
selekcije, v katero je treba vključiti tudi tis 
te čebelje vrste, ki se po dolžini razvojnega 
obdobja ličink le malo razlikujejo. To pa 
vsekakor zelo poveča obseg selekcije in 
podaljša čas njenega trajanja.

M ešane čebelje družine
Primerjalna analiza naravnega obram b

nega sistema proti varoozi med azijsko in 
evropsko vrsto čebel odpira novo vpraša
nje, namreč, ali se lahko družina, mešana 
iz obeh vrst čebel, uspešno zoperstavi va
roozi in je hkrati tudi medonosna? V kita j
skem raziskovalnem projektu so poskušali 
odgovoriti tud i na to  vprašanje in so zalego 
neokuženih evropskih čebel delavk posta
vili v družino azijskih čebel. Le-te so pokri
to  zalego sprejele brez posebnih težav, 
medtem  ko so odkrito  zalego večinoma 
odklanjale. Po prihodu iz celic pokrite zale
ge so bile evropske čebele delavke tudi 
norm alno sprejete in so pričele normalno 
opravljati svoje funkcije. Pri dodani okuže
ni pokriti zalegi evropske čebele delavke 
pa so azijske čebele odstranjevale pršice 
varooze tako kot pri svoji zalegi. Tudi ta 
pojav odpira nove možnosti v prizadeva
njih za uspešno zatiranje varooze (Peng in 
sod., 1987  a).

Vendar pa kitajski raziskovalci dodajajo, 
da mešanje čebel sploh ni enostavna reši
tev. Rešitev je ekološko zapletena, poleg 
tega pa bi bilo potrebno raziskati doslej 
znane, vendar nepojasnjene podrob
nosti, kajti mešanje čebel lahko privede 
tudi do nezaželenih rezultatov. Pri om enje
nih poizkusih je bilo namreč število doda
nih evropskih čebel razmeroma majhno, 
zaradi česar ni prišlo do kakih pom em b
nejših sprem em b v populaciji družine azij
skih čebel, prav tako pa tudi ne do obsež
nejših navzkrižij pri opravljanju čebeljih ak
tivnosti, ki bi ogrozile m edonosnost ali 
celo preživetje družine.

Med znanim i težavam i pri mešanju teh 
dveh različnih čebeljih vrst so motnje in 
tekm ovanje med pripadniki obeh vrst ob 
parjenju, pri iskanju hrane itd. Tudi pri uva
janju azijske vrste čebel na področju, kjer



je bila že udomačena evropska vrsta če
bel, so že ugotovili težave. Kljub tem u pa 
sta si obe vrsti čebel v marsičem podobni, 
npr. enako reagirata na isti spolni, alarmni 
in druge feromone, enak je njun čas parje
nja, na enak način si razdelita področje, na 
katerem se bodo zbirali tro ti, itd.

Možnost, ki bi jo  bilo potrebno še pose
bej dobro raziskati, je tudi ta, da vsako vr
sto čebel ločeno izpostavimo čebeljim  bo
leznim in zajedavcem druge. Vendar se 
m oramo te naloge lo titi zelo previdno ter 
poskrbeti za določene varnostne ukrepe, 
ker je velika verjetnost, da eno težavo za
menjamo za drugo. Azijska čebela je npr. 
manj odporna proti čebelji bolezni mešič- 
kasta zalega, vendar je ta bolezen pri azij
ski vrsti čebel drugačna kot pri evropski, 
njen učinek na evropsko čebelo pa je do
slej še neraziskan (Peng in sod., 1987 b).

Prvi poskusi hormonskega zatiranja 
varooze

Doslej so ugotovili le zvezo med raz
množevanjem pršic varooze in čebeljim 
sistem om  žlez z notranjim  izločanjem. 
Raziskovalec Hanel je leta 1 9 8 3  odkril, da 
je razmnoževanje varoe usklajeno s preo
brazbo čebelje ličinke s pomočjo m ladost
nega (juvenilnega) hormona III (JH). Ta 
hormon tudi sicer najpomebneje vpliva na 
razvoj insektov.

Odkrili so tudi že občutljivo obdobje v 
razvoju insektov glede na prisotnost tega 
hormona. Če ga insekti ne dobijo v kritič 
nem trenutku, ga pozneje ne morejo na
dom estiti. Obstaja pa tudi občutljivo obdo
bje v razvoju čebelje ličinke, in sicer na za
četku, ko je zalega še pokrita. To okolišči
no izkoriščajo pršice varoe in takrat v če
belji zalegi pospešeno ležejo jajčeca. Prši
ce se lahko razmnožujejo le v pokritih ce
licah čebelje zalege, za svoj razvoj pa po
trebujejo natanko 1 2 dni, kar se odlično 
ujema z razvojnim obdobjem evropske če
bele. Po drugi strani pa se zaradi te okoli
ščine ne morejo razviti vse pršice v npr. 
majhnem številu celic čebelje zalege.

Pršice varooze ženskega spola potrebu
jejo za svoj razvoj hem olim fo (kri) čebelje

ličinke za prehrano. Vendar je koncentra
cija J H pri različnih čebeljih ličinkah različ
na, kar je odvisno od ustroja živali in spola. 
Trotovi ličinki evropske in azijske čebele 
imata npr. največ JH v hem olim fi, ličinka 
azijske čebele delavke pa najmanj. Zdi se, 
da nižja koncentracija J H preprečuje raz
množevanje pršic in da se koncentracija 
JH pri ličinki azijske čebele delavke dvigne 
prepozno in premalo, da bi se pršice nor
malno razvile (Hanel in Koeniger, 1986).

Pri odraslih čebelah koncentracija J H 
med sezono niha. Pozno poletne čebele 
imajo npr. višjo koncetracijo J H kot zimske 
čebele. Zaradi tega se pršice, ki pridejo s 
pozno poletnih čebel v celice čebelje zale
ge, uspešneje razmnožujejo kot one, ki pri
dejo z zimskih čebel. Zdi se, da koncentra
cija J H odloča o tem, katere celice čebelje 
zalege si pršice izberejo za svoj razvoj, in 
da pršice potrebujejo za svoj obstoj in pre
živetje dvakratno prehrano z J H, in sicer 
enkrat z odrasle čebele in drugič s čebelje 
ličinke. Pri drugih insektih pa se je pokaza
lo, da lahko previsoka koncentracija J H 
povzroči tudi njihov pogin, hkrati pa na če
beljo družino ne vpliva škodljivo.

Celotno povezavo med om enjenim  hor
monom in razmnoževanjem pršic pa bo 
potrebno še bolj podrobno preiskati in po
jasniti, pri tem  pa tudi upoštevati, da ob
stajajo še drugi vplivi, ki spodbujajo raz
množevanje varoe. Vendar pa je že sedaj 
očitno, da bo uravnavanje koncentracije 
J H eden od prihodnjih možnih načinov za 
zatiranje varooze (Hanel in Koeniger, 
1986).

Iz pregleda doslej znanih metod za zati
ranje varooze je jasno, da se m oramo proti 
varoozi bojevati s kom binacijo postopkov 
za njeno zatiranje. Iz dosedanjih prizade
vanj čebelarjev po vsem svetu pa bi se lah
ko naučili, da je proti varoozi lahko uspe
šen le celovit program, ki ga podpira drža
va in je tra jno vključen v širši družbeni na
črt za zatiranje škodljivcev v km etijstvu.
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HIGIENSKA PODLOGA VAROSTOP ZA PREPREČEVANJE 
ŠIRJENJA VAROOZE

DURO S U L IM A N O V IČ - VETERINARSKA FAKULTETA ZAGREB 
NIKOLOA KEZIČ -  INŠTITUT RUDER BOŠKOVIČ

Na osnovi raziskave dr. Najdana Kostiča 
in Aleksandra Nikoliča je kemijska in us- 
njarsko-predelovalna industrija Konus iz 
Slovenskih Konjic proizvedla in patentirala 
mehanski lovilec varoj, ki je v prodaji pod 
nazivom VAROSTOP. Lovilec se uporablja 
pri vseh načinih preprečevanja varooze, pri 
katerih se je že do sedaj uporabljala mreža 
in posebna podloga v panju.

VAROSTOP podloga je izdelana iz fizio
loško neoporečnih sintetičnih vlaken in ve
ziv. V prodaji je v ploščah, dimenzij 
4 0 0  x 3 0 0  x_3 mm, tako da ustreza pod- 
nica LR in AŽ panjev.

Podloge na podnici panja za prepreče
vanje širjenja varooze, so znane v vseh de
želah, kjer se je razširila varooza in kjer če
belje družine zaradi nje propadajo. Podlo
ge so izdelane iz različnih snovi, od katerih 
je najenostavnejši papir. Papirnata podlo
ga pa se na vlažni podnici razmoči, zato jo 
je težko zamenjati. Čvrste snovi, kot so 
pločevina, lesonit, plastika, itd., pa zaradi 
dveh razlogov dobijo tanek sloj maščobe: 
m rtvi paraziti so zelo lahko, ventilacija če
bel v panju jih odpihne, kar zmanjšuje 
m ožnost ugotavljanja obolelosti ali učin
kovitosti zdravljenja. Zajedavci, ki so samo 
om am ljeni zaradi katerega od izhlapevajo1- 
čih zdravil, se lahko opomorejo in ponovrio 
vrnejo na čebele. Če je podloga namašče
na, je dihanje in gibanje zajedavca onem o
gočeno, to  pa je pogoj za ugotavljanje pri
sotnosti ali preprečevanja bolezni. Kadar 
pa podlogo namestim o, m oramo čebelam 
z dodatno mrežo onem ogočiti pristop do 
površine. Vse tovrstne podloge pa so raz
meroma nepraktične in drage. Ob uporabi 
VAROSTOP podloge pa vseh naštetih te 
žav in pom anjkljivosti ni. V laknastno mre
žasta površina podloge onemogoča giba
nje varoe. Zajedavec ostane na mestu, ka
m or je padel, ne glede na to, ali je živ ali 
mrtev. Če se poskuša gibati, se samo še 
bolj zaplete v vlakna in končno odmre. 
Zato je tudi upravičeno ime podloge -  me
hanski lovilec varoj. Lovilec ima dve različ
ni površini. Modro obarvana in bolj gladna 
stran mora biti obrnjena navzdol proti pod
nici panja.

Podloga za pravočasno odkrivanje pri
sotnosti varooze

Zgodnje odkrivanje vsake bolezni je zelo 
pom em bno za uspešno preprečevanje 
njenega širjenja. Če je število zajedavcev 
majhno, je odkrivanje bolezni oteženo, ker 
se ličinke razvijajo na pokriti čebelji zalegi 
odrasle sam ice varoe pa se oprimejo 
spodnje strani čebeljega zadka. Zajedavec 
zelo hitro zapusti m rtve čebele. V predlogu 
navodil za laboratorijsko odkrivanje varoo
ze (Sulimanovič 1 982 ), ki so ga tudi urad
no sprejeli, priporočajo zbiranje odpadkov 
s podnice panja, v katerih so m rtvi zaje
davci. Ob uporabi VAROSTOP podloge pa 
je zbiranje olajšano.

Ugotovili so, da poletna generacija zaje
davcev živi manj časa (1 -2  meseca) kot 
zimske (3 -5  mesecev).

Sulim anovič in sodelavci (1 9 8 1 ) so 
ugotovili, da pozimi (od decembra do m ar
ca) zaradi naravne sm rti pogine 4,5 do 
15,4 odstotkov zajedavcev. To dokazuje, 
da je zaradi zgodnjega odkrivanja bolezni 
in zaradi številčne ocene zajedavcev pozi
mi sm iselno vstaviti VAROSTOP podlož- 
ke.

Ne sm em o pozabiti, da je odkrivanje va
rooze nujno tudi v primeru, ko je potrjeno, 
da je bolezen prisotna v vsej državi. V tem 
primeru ima lovilec vlogo rednih kontrol. 
Najprimerneje je, s katerim  od zdravil proti 
varoozi opravim o poskusno zdravljenje 
čebeljih družin. Om eniti je potrebno, da je 
poskusno diagnostično testiranje čebeljih 
družin spomladi in jeseni zakonska obveza 
vseh čebelarjev v naši državi. (Anon
1 988). Pojav odpornosti varoj na uporab
ljena zdravila (Sulimanovič in sod. 1984) 
sili čebelarje k testiranju učinkovitosti 
zdravil na njihovih čebelnjakih. V ta namen 
je nujna uporaba podlog, zaradi že naštetih 
prednosti pa priporočam o VAROSTOP 
podlogo.

Varostop podloga za preprečevanje šir
jenja varooze

Skoraj vsi postopki in sredstva, ki jih 
uporabimo proti varoozi,zahtevajo upora
bo posebnih podlog za lovljenje odpadlih



zajedavcev. N jihov namen je, da jih zadrži
jo tam, kam or so padli, ne glede na to, ali 
so živi ali mrtvi.

Če je zajedavec odpadel zaradi poviša
nja tem perature v panju (prevoz, slaba 
ventilacija, pri kateri se čebele vznemirja
jo), se ponovno vrne na čebelo.

Tako lahko z uporabo VAROSTOP pod
loge ob prevozu čebel na pašo odstranim o 
večje število varoj, ne da bi uporabili kakrš
nokoli zdravilo.

Pri večini registriranih zdravil v navodilih 
za uporabo ne navajajo potrebe za podlo
go na podnici panja. Vemo, da je zaradi 
različnih velikosti panjev in številčnosti če
beljih družin v njih zelo težko odm eriti 
pravšnjo količino zdravila. Če iz kakršnih

koli razlogov ne vstavim o učinkovite doze, 
so zajedavci, om am ljeni samo začasno. V 
primeru, da preživijo in se vrnejo na čebe
lo, producira generacije, odporne na upo
rabljeno zdravilo.

Glede na stanje, ki ga povzroča varooza 
in ki že meji na elem entarno nesrečo, so 
prednosti uporabe VAROSTOP podloge 
očitne.

Veterinarska fakulteta v Zagrebu pre
učuje možnosti vgradnje izhlapevajočih 
sredstev v podlogo, s čim er bi le-ta oprav
ljala dve funkciji.

VAROSTOP mehanski lovilec varoe 
lahko kupite v vseh specializiranih trgovi
nah.

Izkušnje naših čebelarjev

AŽ PANJ Z BEGALNICO -  ZAKAJ?
JOŽE ROTAR

Že po letošnjih prvomajskih praznikih 
sem se seznanil s čebelarjem L. iz Ponovič 
pri Litiji. V prijaznem klepetu sva ugotovila 
»moč« čebeljih družin. Nekaterim  panjem 
je že pred tem  moral »puščati kri«, da niso 
izrojile kot pri sosedu, ki je že imel več ro
jev. Povedal mi je, da čebelari že polnih 50 
let. Opazil sem, da ima v čebelnjaku AŽ 
panje z begalnico, ki so po izdelavi in me
rah različni. ZastavH sem mu nekaj vpra
šanj o begalnici v AŽ panju. Iskreno je pri
znal, da o tem  ne ve ničesar, zato sva po
govor o tem  nadaljevala. Na njegovih pa
njih (nekaj jih je imel nenaseljenih) sva 
ugotavljala na poseben način vgrajene be
ga Inice. Vedel je celo povedati, da so se v 
takšnih panjih čebele vedno dobro razvija
le, da pa je nekaj družin letos že rano 
spomladi prodal nekam na Primorsko.

Kaj torej je AŽ panj z vgrajeno begalni
co? Po zunanjem videzu je to povsem 
običajen AŽ panj. Vešč, ali bolje rečeno -  
dober opazovalec bo s pogledom na 
sprednjo stran panja, navadno v sredini, v 
področju verande na spodnji strani letve, 
na katero se naslanja brada (naletna des
ka plodišča), kadar se žrelo panja z njo za

pre, opazil ali s prijem om roke otipal odpr
tino navpičnega prehoda, ki lahko v višino 
sega do medišča panja. Izvedbe so lahko 
različne, m edtem  ko jim  je namen nekako 
vedno enak -  gre za nekakšno povezavo 
med plodiščem in mediščem panja. Če 
tako izvedbo panja le bežno pogleda, se 
lahko zgodi da tudi natančno oko čebelarja 
ne opazi ničesar! Pri nekaterih izvedbah 
lahko najdem o za prst debelo odprtino v 
notranji sprednji steni. Da bi se povsem 
prepričali, pa m oramo odstraniti zapornico 
mediščnega žrela, kjer navadno lahko za
sledimo navpično odprtino za prehod če
bel. V m ediščnem žrelu lahko z obrača
njem prirejene zapornice po potrebi odpre
mo ali zapremo prehod. Ravno tako se 
zlahka zapre odprtina v verandi, bodisi z 
zamaškom za steklenice, krpico ali penas
to gumo.

Begalnica, vgrajena v AŽ panj, pa lahko:
1. Omogoča (po želji čebelarja!), da se 

po prevešanju satov z zalego v medišča 
številni izlegli tro ti sproščajo ne le k matici, 
ampak lahko tudi svobodno izletijo. Tako 
odpade potreba občasnega spuščanja,



bodisi spredaj na žrelu bodisi zadaj z odpi
ranjem okenc.

2. Sodoben AŽ panj zahteva sodobno 
matično rešetko, ki naj pokrije celotno po
vršino panja in naj ima pod nosilnim i trem i 
jeklenim i paličicami za debelino tankega 
lesonita prostora, za sleherni panj pa naj 
ima lesonitni pokrov v velikosti kovinske 
rešetke. Če čebelar tak panj pokrije z leso
nitom na predvečer dneva točenja medu iz 
medišč in sprosti prehod iz medišča v plo- 
dišče, bo prek noči pretežno število čebel 
prešlo v plodišče »k matici« in čebelarju bo 
»odpadlo« zamudno in utrudljivo om eta
nje in vračanje čebel. Ob vračanju že izto
čenih satov odstrani le pokrov (lesonit) 
matične rešetke.

3. Rezervne družine je sm otrno prezi
movati v mediščih AŽ panjev zaradi ugod
nih tem peraturn ih razmer. M atično rešet
ko prej pokrijem o z lesonitnim  pokrovom, 
obenem pa zapremo (blokiramo) prehod -  
begalnico.

Spomladi prenesemo m atico z nekoliko 
sati v panj za razvoj rezervne družine, sate 
nadom estim o s satnicam i ali z že izdelani
mi sati in odstranim o mašilo, čebele pa se 
bodo združile v enoten kolektiv k m atici v 
plodišče spodaj.

4. Ob prevozih čebeljih družin je krože
nje zraka hkrati s prehodom čebel pri sicer 
zaprtem mediščnem žrelu in priprti naletni 
deski, t.j. zaprti verandi, osvežitev.

Lahko bi omenil še t.i. Pislakovo izvedbo 
matične rešetke v povezavi z begalnico, 
kar pa že spada na ožje strokovno področ
je vzrejevalcev matic in pridelovalcev ma
tičnega mlečka itd., itd., vendar naj bo do
volj.

Čeravno je osiješki IX. kongres čebelar
jev Jugoslavije sprejel PREDLOG za do
movinsko pravico na področju Jugoslavije 
tudi za AŽ panj, če nisem napačno sezna
njen, OSNUTEK (opis) tega predloga NE 
VSEBUJE BEGALNICE V KONSTRUKCI
JI AŽ PANJA, čeprav ga tako konstruirana 
izvedba ne bi smela niti sprem eniti niti 
podražiti. Menim pa, da smo še zelo daleč 
od uresničitve ideje, da bi pri nas v stan
dardnih oblikah, merah, dimenzijah, števil
nih odstopanjih, izdelovali takšne AŽ pa
nje!

Nekaj čisto drugega pa je, če se vpraša
mo: »Kaj je dober panj?« Na takšno vpra

šanje ima vsak čebelar pripravljen svoj od
govor. M ar ne?

Številne izdelovalce AŽ panjev pozivam, 
da si priredijo AŽ panje z begalnico, tiste 
čebelarje, ki take panje že imajo, pa pozi
vam, da opišejo svoje izkušnje v delu z nji
mi. Pri nakladnih panjih je znano, da se be- 
galnice lahko (oprem ljeni pa niso!) vgraju
je jo dodatno v pokrove in služijo med dru
gim tudi za pregon čebel iz medišč.

Ker menim, da je do UVEDBE STAN 
DARDNE PROIZVODNJE PANJEV PRI 
NAS še daleč, ni bojazni, kaj bo, če ni spre
jeta v predlog. Iznajdljivi čebelarji si jo 
bodo izdelovali v prostoru med sprednjim i 
stenam i AŽ panja. M entorji naj bi namen 
in izvedbo samo prikazovali krožkarjem pri 
praktičnem  delu s čebelami. Vprašanja in 
odgovore o tem  (ne oziraje se na vrsto pa
nja!) naj vsebuje tudi učni načrt in tekm o
valni del učenja mladih čebelarjev. »Novo 
pečeni« in tudi že »programirani«, t.j. us
pešnejši čebelarji, nam enim o nekaj besed 
še razgovoru o tem. Vendar vsega tega ne 
počnimo, da bi vedeli, kakšna so naša »os
novna sredstva v lastnem pridobitnem  ob
ratu«, naredimo še korak dlje, begalnice v 
panjih naj nam bodo v pomoč, uporabimo 
jih koristno! Prepričamo se lahko, da dobro 
izvedena konstrukcija begalnice v AŽ pa
nju niti najmanj ni podobna drugim  izved
bam, vendar za marsikaterega lahko po
meni le nekakšen okrasek. Menim, da je 
velika škoda, da na enem mestu ne more
mo videti tud i drugih različnih izvedb čebe
larjevih pripomočkov, celo ne v čebelar
skem muzeju v Radovljici! Kako bi jih tudi 
opazili, ko pa grem o tako zelo hitro skozi 
čas, ki tako hitro »teče«!

Na koncu naj le še dodam, da se ne s tr i
njam z mnenjem, da je za dom, še manj kot 
proizvajalno sredstvo »vsaka kišta dobra«. 
Prav tako še ni dovolj, »da izza nje mora 
stati izkušen čebelar«. V svojem delu mora 
neprestano raziskovati in napredovati, 
predvsem pa mora znati uporabljati svoje 
pripomočke. Naš znani čebelar, znan po 
jugo-fa r panju, Vaso Hrnjak je trdil, da so 
nenehne sprem em be pri našem delu po
vsem normalna stvar! Ob tem  se lahko 
samo še vprašamo: »Ali 50  let čebelarske 
prakse kaj pomeni?«



PAŠNE RAZMERE V O B Č IN I MURSKA SOBOTA NEKOČ IN 
DANES

M ATIJA SERAK

Občina Murska Sobota meri 691 km 2 
površine. Od tega zavzemajo njive dve 
tretjini, travniki eno petino, ostalo so goz
dovi, ki se severno od M. Sobote, to  je na 
Goričkem, razprostirajo na tretjin i, na rav
ninskem predelu pa na osm ini vseh povr
šin.

Na celotnem področju občine so bile ne
koč izredno ugodne pašne razmere,^zato je 
bilo zelo razvito malo čebelarstvo. Čebela- 
rili so v slam natih koših, pozneje pa tudi v 
panjih s prem ičnim  satjem, imenovanih 
»najzerji«.

Prva pomladna paša je bila na številnih 
vrbah, ki so rastle zlasti ob porečju Mure 
pa tudi po mejah med njivami. Ob reki 
Muri še sedaj rastejo zvončki, ki dajejo 
prvo m edičino in spodbujajo matice k 
zgodnjemu zaleganju. Ko je pokrajina oze
lenela, so polja takorekoč porumenela od 
številnih njiv, ki so bile posejane s krmilno 
rdečo deteljo, med katero je bila posejana 
oljna repica. Vzporedno z oljno repico so 
zlasti na Goričkem zacveteli kmečki sado
vnjaki, na gozdnatih predelih so se belile 
divje češnje. Med to bogato spom ladan
sko pašo in glavno pašo akacijo je cvetela 
rdeča detelja in tako vzdrževala nepreki
njeno medenje do konca akacijeve paše. 
Po akaciji so prekmurska polja pomodrila 
od žitnega modriča in graharja, ki se je vri
nil kot plevel na njive in nudil čebelam kar 
izdatno pašo vse do žetve. Požeta žitna 
polja so bila posejana z dišečo jesensko 
ajdo, k ije  bila nekoč glavna paša prekm ur
skih čebelarjev in je dala poleg zimske za
loge še izdatno točenje. Jesenskega do- 
krm ljevanja čebelarji niso poznali, sladkor 
za gospodinjstvo je bil v medvojni Jugo
slaviji dražji kakor med. Organiziranim če
belarjem je država po precej nižji ceni pre
skrbela sladkor, ki je bil pomešan z žago- 
vino, papriko ali česnom. Takšen sladkor 
smo dobivali čebelarji še nekaj časa po 
vojni. Čebelje družine so šle zaradi izdatne 
ajdove paše močne v zimo in na ajdovem 
medu so odlično prezimile. Prevažanje če
bel se je v Prekmurju pojavilo šele po drugi 
svetovni vojni, ko so se pašne razmere po
lagoma bistveno spremenile.

In kako je s pašnim i razmerami danes?
Prekmurska pokrajina je spremenila 

svojo podobo. Č lovek je  grobo posegel v 
prekm ursko naravo. Številne melioracije 
in zložbe so bistveno zmanjšale pašne po
vršine. Posekanih je bilo veliko akacijevih 
dreves. Spremenila se je setvena kultura. 
Sejejo manj žitaric, ki pa jih skrbno škropijo 
proti plevelom, več je koruze in sladkorne 
pese, ki za čebelarstvo nista zanimivi. Nji
ve, posejane z rdečo deteljo in oljno repico, 
so postale zelo redke, sadno drevje pa ra
zen na Goričkem najdemo le še v okolici 
stanovanjskih hiš. Tudi travniki zaradi iz
datnega gnojenja z um etnim i gnojili ne 
medijo več, razen nekaj skromne medičine 
na otavi. A jdo so prekmurski km etje v ce
loti opustili, namesto nje sejejo proso, ki ga 
uporabljajo za živinsko krmo. Tako je 
prekm urskim  čebelarjem ostala edina iz
datna paša na akaciji, ki zaradi pogostih 
vdorov hladnega zraka, torej zaradi poze
be medi povprečno vsako tretje  leto. Temu 
se pridružuje še slabo vreme v času cvete
nja. Še bolj nevaren pa je vroč južni veter, 
ki lahko v enem samem dnevu uniči vsa 
pričakovanja.

Tako prevažanje pomeni številnim  prek
murskim čebelarjem edini izhod. Svoje če
bele prevažajo v Mačvo, Podravino, Bos
no, Gorski Kotar, na Notranjsko, Haloze in 
na Pohorje.

Kljub poslabšanju pašnih razmer se je 
čebelarstvo v Prekmurju v zadnjih dvajse
tih letih podvojilo in naši čebelarji imajo 
več kot 9 .0 0 0  čebeljih družin. Mala km eč
ka čebelarstva so zaradi številnih čebeljih 
bolezni, zlasti pa zaradi varooze, propadla. 
Pojavila so se velika pridobitna čebelar
stva, ki imajo do 4 0 0  panjev čebel, pretež
no na prevoznih čebelnjakih. Ob kolikor to 
liko dobrih letinah pridelajo naši čebelarji 
okrog 3 0 0  ton medu.

Kljub prizadevanjem naše organizacije 
za razširitev m edovitih rastlin to  ne more 
nadoknaditi nekdanjih naravnih pašnih 
razmer, saj celo štorklje zaradi pomanjka
nja hrane zapuščajo svoja nekdanja biva
lišča. Najhujši poseg v naravo pa šele pri
čakujemo. S predvideno gradnjo hidro



elektrarn na reki Muri bo uničen še zadnji 
košček neokrnjene narave v porečju Mure, 
ki sedaj nudi nekaj zgodnje paše na vrbi in 
jelši, v jeseni pa znotraj obram bnih nasipov 
zacvetijo rubedgija, zlata rozga in nedotik,

ki ga je Mura naplavila iz svojega gornjega 
toka. Prekmurski čebelarji vseeno ne 
obupujemo, ampak rešujemo naša čebe
larstva z množičnim  prevažanjem.

ALI SO KUPLJENE MATICE RES SLABE?
PAVEL ZALETEL

Na predavanjih je eno najbolj pogostih 
vprašanj, zakaj so kupljene m atice slabe. 
To vprašanje postavljajo čebelarji z manj
šim  številom  čebeljih družin oziroma tisti, 
ki svojih čebel ne vozijo na paše.

Koliko je to res in koliko ne? Rado se na
mreč zgodi, da čebelja družina dodano 
mlado m atico še v istem letu preleže. Lah
ko se tudi zgodi, da čebele novo m atico 
umorijo, nato pa potegnejo zasilne m atič- 
nike. Kakovost m atic iz zasilnih m atični- 
kov pa je vedno dvom ljiva. Toda tudi te 
matice čebele rade preležejo. Če do prele- 
ganja pride pozno jeseni, ko ni več trotov, 
im am o v družini tro tovo matico. V tem  
času lahko družina zaradi preleganja hitro 
postane brezmatična. Ko matica zleti na 
praho, kjer se velikokrat niti ne opraši, je 
hitro plen ptic in različnega mrčesa. V 
obeh primerih izgubimo družino.

Zakaj torej pride do preleganja oziroma 
do vlečenja zasilnih m atičn ikov in drugih 
nevšečnosti pri družinah z dodanim i kup
ljenim i m ladim i m aticam i? V prvi vrsti za
radi nepravilnega dodajanja matic. Res, da 
ima skoraj vsak čebelar svoj način dodaja
nja matic, ki je seveda »najboljši«. Ne gle
de na to, kakašen je, je dober in uporaben 
brez škode za m atico in s tem  tud i za če
beljo družino, če le postopam o pravilno in 
ob pravem času. Čeprav je v Slovenskem 
čebelarju že nič kolikokrat pisalo, na to  pa 
opozarja tudi vsaka knjiga o čebelarstvu, 
čebelar pozabi ali pa sploh ne upošteva 
letnega časa, ko dodaja čebelji družini 
novo mlado matico. Pogosto tudi ne upoš
teva starosti dodane m atice niti ne moči 
družine oziroma starosti čebet v družini, ki 
naj bi sprejela novo matico.

M atica dozori šele v tre tjem  mesecu 
starosti. Tako dozorelo m atico lahko do
damo močni družini z manj tveganja kot 
matico, ki smo jo komaj kupili in v pridob it
vi družini takoj uporabili. Te m atice so sta
re 20  ali kvečjemu 25  dni. Takoj ko vzre-

jevalec ugotovi, da je matica oplojena in da 
zalega strnjeno -  to  pa ugotovi po pokriti 
zalegi -  jo odvzame in odpošlje. Če bi jo 
imel v dovolj velikih prašilčkih, kjer bi zale- 
gala najmanj dva meseca, bi bila matica 
vsaj šestkrat dražja. Take cene pa trg  ne bi 
prenesel in tudi vzrejevalci, čeprav so to 
navadno velečebelarji, n im ajo to liko  čebel 
niti ne rezervnega satja normalne velikos
ti, da bi lahko tako dolgo redili matice. Za 
to ostane le to, da čebelar-kupec mladih 
matic sam upošteva starost matic in način 
ter čas dodajanja.

Kadar sami vzrejamo m atice iz rojevih 
matičnikov, do takih problemov res ne pri
de, ker ne more priti. Čebele nam pač na
jraje izroje tik  pred ali celo v začetku paše. 
Torej se matice izležejo navadno takrat, ko 
je v panju največji dotok hrane in ko čebele 
celo same pogosto onemogočijo matice 
pri njenem zaleganju. Takrat je dobra vsa
ka matica in za družino ni slabo, če matica 
zalega malo manj. Vse delo čebel je na
mreč takrat usmerjeno le_k nabiranju hra
ne za zimsko preživetje. Čebele so preza
poslene, da bi takrat ocenjevale kakovost 
svoje matere. Ko izdatna paša preneha, je 
nova matica že to liko  stara, da nemoteno 
zalega tudi v sprem enjenem sistemu živ
ljenja v panju, ki nastopi v času brezpašne 
dobe. Še bolj pa je pom em bno to, da so se 
med tem  nanjo privadile tudi stare čebele 
in jo  vzele za svojo. Podobno stanje je tudi 
takrat, kadar kupim o mlade matice, paša 
pa je vsaj povprečna. Uspeh bo skoraj pri 
vseh načinih dodajanja dober.

Pri uporabi m atic iz rojevih matičnikov 
ne sm em o pozabiti, da s tem i m aticam i le 
prenašamo rojivost čebeljih družin. Čebe
larji imamo s preprečevanjem rojenja že 
tako veliko dela. Če pa nam rojivost čebel 
zdrkne iz rok, im am o na vejah sicer veliko 
rojev, v panjih pa bolj malo medu, posebno 
če tudi rojenja in izrojitve čebeljih družin ne 
znamo izrabiti za donos medu. Seveda, če



pride do rojenja tik pred ali v začetku do
brega medenja. Do odbire družin z najbolj
šim i lastnostm i pa tako ali tako ne more 
priti, saj navadno najprej roje in izroje dru
žine z najslabšim i lastnostm i. Rojevi ma- 
tičniki pa so najbolje hranjeni in zato so 
matice v njih najbolje razvite. Da čebelje 
družine čim manj ali pa vsaj čim  kasneje 
roje, da so čim  boljše medarice, čim  bolj 
krotke in da imajo čim bolj razvit čistiln i 
nagon, lahko dosežemo le z odbiro najbolj
ših čebeljih družin. To pa lahko doseže le z 
odbiro najboljših čebeljih družin. To pa lah
ko doseže le dober čebelar, ki se že dalj 
časa ukvarja tudi z vzrejo matic za trg. Se
veda pa tudi med vzrejevalci »ni vse zlato, 
kar se sveti«. Zato bomo kupovali matice 
le od priznanih vzrejevalcev. Če namreč 
vzreja m atic ni opravljena res strokovno in 
če obenem ni zagotovljeno neoporečno 
zdravstveno stanje vseh osnovnih družin, 
posebno tistih, iz katerih in v katerih bodo 
vzrejali matice, trud pri kateremkoli načinu 
dodajanja matic zaman.

Večji čebelarji nimajo problemov z do
dajanjem mladih matic. Ponavadi sami 
vzrejajo matice, in to  čim bolj zgodaj, čebe
lje družine pa zaposlujejo s stalnim  preva
žanjem na čim boljše paše.

Drugače je seveda, če dodajam o druži
nam komaj sprašene m atice v brezpašni 
dobi. Vedno m oramo namreč upoštevati, 
da čebele v različnih letnih časih različno 
rade sprejemajo nove matice. Najraje 
sprejmejo novo m atico zgodaj spomladi ali 
pozno jeseni, ko je v panju zelo malo zale
ge ali pa je sploh ni. Seveda tedaj dodaja
mo le dozorele matice, saj drugačnih tedaj 
sploh nimamo. Najtežje je dodajati nedo
zorele matice v brezpašni dobi.

Čebeljo družino, ki ji hočemo dodati ne
dozorelo m atico v brezpašni dobi, moramo 
posebno pazljivo pregledati. Posebno mo
ramo biti pozorni na morebitne rojeve ali 
prelegajoče matičnike, nosemo in druge 
morebitne bolezni. Družini, v kateri gospo
darijo čebele trotovke, pa mladih matic 
tako in tako ne dodajamo. Kako ukrepa

mo? Vse sate družine zložimo na dve ko
zici. M atično rešetko pokrijem o z leseni- 
tom mediščno žrelo pa odprem o za širino 
ene čebele. V sredino medišča nam estim o 
dva ali tri sate s polegajočo se zalego. Na 
vsako stran dam o sat pokrite zalege in sat 
s hrano (med in obnožina). En popolnoma 
prazen sat močno poškropimo z vodo. Na 
ta način dodam o narejencu najmanj četrt 
litra vode. Med sate z odkrito  zalego obesi
mo matičnico, ki sm o ji spodaj delno odre
zali plastično oblogo. Odprtina mora biti 
tako velika, da bodo čebele, ko bodo po
jedle medeno testo, skoznjo lahko osvobo
dile matico. V plodišče nam estim o ostale 
sate in seveda staro matico. Panj odene
mo s polo časopisnega papirja in zapremo. 
Vse stare čebele iz medišča se bodo vrnile 
v plodišče in tako bodo pri mladi m atici os
tale le mladice. Čez dva do tri dni bodo te 
mladice že začele izletavati po vodo in 
cvetni prah. Družina se bo uredila. Sedaj 
do konca odprem o mediščno žrelo. Ker v 
tem  času družine že dražilno krm imo, se 
bosta lepo razvijali obe družini. Konec av
gusta stisnem o spodnjo staro m atico in 
družini s pom očjo časopisnega papirja 
združimo. Se pred tem  smo seveda zaprli 
mediščno žrelo. Čez teden dni panj preure
dim o tako, da mlado, sedaj že dozorelo 
matico, prem estim o v plodišče, kam or na
m estim o tudi vse sate z odkrito zalego. 
Pokrito zalego nam estim o v medišče. Na 
ta način bomo zazimili res močno družino. 
Stare m atice ne shranjujemo, saj je sploh 
ne bi zamenjali, če je bila dobra in mlajša 
od dveh let. Pri tem  načinu pa moramo biti 
pri dokončni ureditvi in dokrm ljenju druži
ne zelo previdni.

Na ta način (postopkov je seveda več) 
zamenjujem o v pridobitnih družinah stare 
matice z m ladim i in nedozorelim i. Dela je 
res nekoliko več, toda uspeh ne bo izostal. 
KUPLJENE MATICE SO TOREJ ZARES 
DOBRE, vprašanje pa je, ali jih  znamo v 
vseh letnih časih in v vseh okoliščinah pra
vilno uporabiti.



Naravno čebelarjenje

ODPRAVLJANJE VAROOZE V SODELOVANJU Z NARAVO
AIMTON FABJAN

Bitke z varoozo smo se lotili na zelo sa
mozavesten način. Predstavljali smo si, da 
bodo kemiki v svojih laboratorijih kmalu iz
delali snovi, s pomočjo katerih bomo s 
škodljivcem prej ali slej opravili kar tako, 
skoraj m imogrede. Kako tudi ne? Letimo 
na mesec, imamo super računalnike, zna
mo izdelati bombe s skoraj neomejeno ru
šilno močjo -  pa ne bi mogli prem agati 
majhne uši? Smešno!

Narava pa nam je prisolila k lofuto strez- 
njenja.

Praksa danes vedno bolj jasno izkazuje, 
da metoda zdravljenja varooze, ki tem elji 
samo na kemičnih sredstvih, ne daje pre
več obetavnih rezultatov. Zato bi bilo prav, 
da po dosedanjih slabih izkušnjah, potlači
mo samozavest o svoji vsem ogočnosti, se 
obrnem o k naravi in začnemo z njo sode
lovati. Obstaja mnogo primerov, ki potrju
jejo spoznanje, da postane človek hitro 
ubog in nebogljen, ko hoče delati nekaj 
m im o narave -  po svoje.

Eno od metod, pri kateri m inim alno upo
rabljamo kemična sredstva, uspešno upo
rabljam tudi sam.

Metoda tem elji na naravni zakonitosti, 
da je spomladanska varoa kratkoživa in da 
mora samica žaleči jajčeca v desetih dneh, 
ko je godna za zaleganje. Če ji to  ne uspe, 
postane jalova in nadaljnje razmnoževanje 
je onemogočeno. Če v panju uspemo do
seči prekinitev zaleganja čebelje matice, s 
tem  usodno prekinemo razvojni krog va- 
roe. Eno od metod prekinitve zaleganja je 
opisal že tov. Franc Zagorc, toda ker jaz 
de lam  drugače, bom to tudi opisal.

Spomladi, ko se družine dovolj okrepijo, 
jih razdelim na dva dela, tako da se v obeh 
panjih pojavi čas brez zalege. Za samo raz
delitev potrebujem poleg že obstoječega 
pridobitnega panja še prašilec -  pet ali več 
satov te r odgovarjajoče število že izdela
nega satja, ki ga vstavim o v prašilec. Kako 
pa delo poteka praktično?

Najprej zložim iz pridobitnega panja vse 
satje s čebelami na kozico. Poiščem m ati

co, jo zaprem v kletko in odložim na varno 
mesto. Nato om etem  večino čebel v pra
šilec na izdelano satje. Prašilec postavim 
na določeno mesto v čebelnjaku in hkrati 
dodam matico. V pridobitn i panj pa vrnem 
vso zalego s preostalim i čebelami. Od tu 
dalje teče vse samodejno in je treba samo 
slediti dogajanju. V prašilcu z m ladim i če
belami in m atico oblikujem novo družino. 
Stare čebele, ki izletavajo, se hitro vrnejo v 
stari pridobitn i panj. Toda tudi m ladice za
čnejo kmalu izletavati in življenje v prašilcu 
kmalu steče normalno.

Pridobitni panj je osiromašen za precej 
m ladih čebel in matico, ima pa množico 
zalege. Čebele začnejo takoj vleči m atičn i- 
ke. To je ena od važnih pridobitev tega de
janja. Če se pri tem  še to liko  potrudim , da 
pravočasno opravim odbira matičnikov, 
imam vse možnosti, da bom dobil res do
bro matico.

Kaj pa se med vsem tem  dogaja z va- 
roo?

Že prvi ali drugi dan, ko se čebele v pra
šilcu dokončno umirijo, jih s primernim  
sredstvom zadimim. Škodljivcem se v tem 
primeru zelo slabo piše, ker so vsi na čebe
lah. V panju namreč ni nobene zalege, 
praksa pa je pokazala, da je eno dim ljenje 
popolnoma dovolj, pa še matica začne za- 
legati praktično v čistem okolju.

V pridobitnem  panju pa teče proces ne
koliko drugače. Ker nima matice, se začne 
zalega krčiti in za varoo se začne agonija 
po naravni poti. Namreč, pojavi se čas, ko 
v panju ni primerne zalege, v katero bi 
škodljivec polagal svoja jajčeca. Če spom 
ladanska varoa v desetih dneh ne more 
položiti jajčec, postane jalova in izgubi sle
herno m ožnost za nadaljnje razmnoževa
nje. Zajedavec začne žalostno propadati. 
Tako je presekan razvojni krog varoe in ne
kega dne bi vse varoe obležale na podnici. 
Nevarnost predstavljajo le tis ti zajedavci, 
ki jih v tem  času čebele prinašajo v panj. 
Da bi bilo delo res tem eljito  opravljeno in 
da bi opravili še s tis tim i varoami, ki so po



takem ali drugačnem naključju še ostale v 
panju, štiriindvajseti dan, ko je tudi prido

bitn i panj popolnoma brez zalege, zadim i
mo. Ker so vse preostale varoe samo na 
čebelah, dim ugonobi tudi te. Toda tudi če 
ne bi dim il, bi bil zajedavec zaradi prekin it
ve zaleganja tako oslabel, da vsaj dve leti 
ne bi smel predstavljati resnega problema, 
pod pogojem, da pašne čebele ne prinaša
jo v panj preveliko število novih zajedav
cev. Tako začne tudi mlada matica v prido
bitnem  panju zalegati v čistem  okolju.

Pa opravim o kratko analizo te metode!
Slaba stran tega prijema je v tem, da je 

prva paša zaradi delitve slabo izkoriščena, 
da je pri velikem številu družin več dela, 
kot se nam zdi potrebno za današnji čas 
naglice in splošne avtom atizacije. Toda to 
je davek na civilizacijo, ki ga zahteva nara
va. Sprijazniti se moramo, da ima vsaka 
palica dva konca in da kljub vsej super teh
niki še vedno nismo sposobni izdelati pa
lice z enim samim koncem.

Dobra stran te metode pa je, da imamo 
korist v pridobitni družini, s pomočjo kate
re lahko bolje izkoristim o druge paše, na
jvečja pridobitev pa je, da im am o toliko 
zdrave družine, da se nam ni treba bati ka
tastrofe.

Iz  društvenega življenja

P O R O Č I L O  
O IZVAJANJU DELOVNEGA NAČRTA ZČDS V LETU 1988

1. PO D A TK I O ŠTEVILU ČLANSTVA, 
SEJAH IZVR ŠN EG A  OD B O R A  IN  
STA N JU  O S N O V N IH  SREDSTEV  

ZČDS

V Zvezo čebelarskih društev Slovenije je 
bilo v letu 1988  vključenih 2 1 0  čebelar
skih društev, to je eno manj kot prejšnje 
leto. Na naš časopis je bilo naročenih 
8 4 0 0  članov in naročnikov, to  je približno 
2 0 0  manj kot leto poprej. Osip je rezultat 
manjšega vključevanja mladih čebelarjev, 
velike umrljivosti starejših čebelarjev in iz
gube čebeljih družin zaradi varooze v za
dnjih dveh letih. Delno je k zmanjšanju šte
vila članov prispevala tudi višja članarina 
kot posledica visoke inflacije ter veliko ne

sorazmerje med odkupnim i cenami čebe
ljih pridelkov in surovinami, ki jih čebelarji 
potrebujejo za svoje čebelarjenje.

Izvršni odbor je na svojih petih sejah ob
ravnaval pereče tekoče probleme in izvr
ševal letni delovni načrt, ki ga je sprejela 
skupščina na 37. seji. Vse komisije so se 
med sejama skupščine sestale in pripravi
le gradivo za izvršni odbor oziroma za ope
rativne naloge v čebelarstvu. Poročila ko
misij so vključena v besedilo tega poročila.

Stanje osnovnih sredstev ZCDS je bo
gatejše za TV sprejemnik in videorekorder, 
ki sta namenjena za izobraževanje. Po
slovne prostore na Cankarjevi 3 v Ljubljani 
oddajam o Zagrebškemu velesejmu, čebe
larski izobraževalni center na Brdu pri Lu



kovici oddajam o Viba film u iz Ljubljane, 
vzrejni center pod Rožnikom uporablja 
Km etijski inš titu t Slovenije, čebelnjak pod 
Zelenico pa upravlja vzrejevalec Ciril Ja-_ 
len. Od Zagrebškega velesejma in Viba f il
ma prejemamo najemnino, čebelnjak pod 
Rožnikom pa je naš delež km etijskem u in
štitu tu  v združevanju sredstev za selekcijo 
in vzrejo matic.

2. IZO BR AŽEVA LNE IN  
POSPEŠEVALNE NALOGE

Izobraževalne, in form ativne in pospeše
valne naloge so poleg zdravstvenega var
stva čebel najpom embnejše naloge 
ZČDS. Glavnino teh nalog opravi naše gla
silo Slovenski čebelar, ki je leta 1 9 8 8  izšel 
1 1-krat v povprečni nakladi 9 .0 0 0  izvo
dov. Sestavni del SČ je tudi M edexov b il
ten, ki čebelarjem prinaša poleg strokov
nih inform acij tudi ekonomska obvestila. 
Na vsebino SČ nismo dobili bistvenih pri
pomb, o potrebi večjega vključevanja no
vih strokovnih sodelavcev za oblikovanje 
vsebine našega glasila pa sm o tudi lani 
razpravljali na vseh območnih posvetih (iz
vedeni so bili v osmih od devetih regij). Pri
dobiti nove in strokovne inform acije s pod
ročja čebelarstva je vedno težje, saj se po 
vsem svetu pojavlja težnja po zapiranju 
kakovostnih informacij. Upamo, da bomo 
ta problem nekoliko ublažili po navezavi 
tesnejših stikov s čebelarji iz Grenobla v 
Franciji.

Stroški izdajanja našega glasila so lani 
naraščali precej nad uradno stopnjo infla
cije, od tega je cena papirju poskočila celo 
za 8 0 0  odstotkov. Samo skrbnem u go
spodarjenju z denarjem gre zasluga, da 
smo kljub tem u izdali vseh enajst števil,k. 
Koliko nas stane izdajanje SČ, pa je razvid
no iz zaključnega računa.

Poleg izdajanja časopisa smo lani pri
pravili in izdali 22 -m inu tno  izobraževalno 
videokaseto o vzreji m atic in razmnoževa
nju čebeljih družin. Ker za lastno izdajo v i
deokasete nismo imeli dovolj denarja, smo 
jo izdali v koprodukciji z Brut film om . Z nji
mi si pri prodaji delimo tudi dohodek, in si
cer v razmerju 50  : 50. Izdali smo besedilo 
v slovenščini, srbohrvaščini in angleščini in 
ugotovili, da je povpraševanje veliko večje 
v drugih republikah kot v Sloveniji (80  :

20). Pri pripravi in snemanju pa smo prido
bili prve izkušnje za nadaljnje podobne 
projekte.

Avtorja priročnika za čebelarske začet
nike tov. Kolenc in tov. Mencej sta preno
vila vsebino priročnika in ga pripravila za 
ponatis. Ponatisnili pa ga bomo, ko bomo 
zbrali ustrezna denarna sredstva.

Izobraževalno delo med čebelarji v letu 
1988:

-  vsi strokovni članki v Slovenskem če
belarju (le-ti zavzemajo več kot polovico 
obsega SČ),

-  izposojanje in kupovanje videokaset o 
vzreji m atic in o varoozi (lani jih je koristilo 
prek 3 6 0  čebelarjev),

-  izposojanje strokovne literature, dia
pozitivov in čebelarskih film ov,

-  izposojanje tehnične opreme za pre
davanja (diaprojektorja, kinoprojektorja, 
videorekorderja in TV),

-  dnevni strokovni nasveti čebelarjem 
(od marca dalje smo vsako sredo do
poldne organizirali čebelarske nasvete po 
telefonu ali neposredno v pisarni ZČDS v 
Ljubljani),

-  posredovanje čebelarjevih mesečnih 
opravil po radiu in TV,

-  pisanje o čebelarskih tem ah v nekate
rih revijah in Kmečkem glasu (nekaj tudi v 
drugih časopisih),

-  strokovno usposabljanje čebelarskih 
predavateljev 1 1. in 12. novembra 1988 
in vključitev pospeševalcev Zadružne zve
ze Slovenije v skupino predavateljev.

Poleg naštetih izobraževalnih nalog, ki 
jih izvaja ZČDS, se čebelarji izobražujejo 
še:

-  na čebelarskih predavanjih v čebelar
skih društvih, kjer so lani priredili povpreč
no dve predavanji na ČD,

-  na tečajih, ki jih za svoje kooperante 
prirejata Hmezad in Medex te r nekatere 
kmetijske zadruge.

Kljub precej pestri ponudbi pa v javnih 
glasilih še vedno ni dovolj glasu o čebelar
stvu, za kar smo v veliki meri krivi sami.

Zaradi proslave 90-le tn ice  osrednje slo
venske čebelarske organizacije lani ni bilo 
republiškega strokovnega čebelarskega 
posvetovanja. V Gornji Radgoni, kjer je 
bilo tudi vsakoletno srečanje in tekm ova
nje m ladih čebelarjev, ugotavljajo, da jim  
za boljše rezultate primanjkuje tehničnih 
pripom očkov in denarja, kar je tudi edini



vzrok za nekoliko manjšo udeležbo tekm o
valnih ekip v Gornji Radgoni (116 ) kot leto 
dni prej v Krškem (124). M entorji so s pri
stankom vodstev čebelarskih društev 
Murske Sobote le-to določili za prireditelja 
naslednjega srečanja in tekm ovanja mla
dih čebelarjev. Prireditelji v Gornji Radgoni 
so svoje delo opravili odlično, zmagovalci 
pa so bili veseli priznanj in nagrad, k ijih  je 
podelil Medex iz Ljubljane.

V Ljubljani pa uspešno deluje čebelarski 
krožek študentov ljubljanskih višjih in viso
kih šol. Teoretično znanje in strokovna na
vodila pridobivajo v prostorih ZČDS, prak
tična znanja pa iščejo pri vseh večjih čebe
larjih doma in v tujini. Lani so se udeležili 
dveh večjih mednarodnih čebelarskih pri
reditev v tu jin i ter obiskali štiri naše znane 
čebelarje. Iz vrst teh študentov lahko naše 
čebelarstvo pričakuje bodoče strokovnja
ke in predavatelje oziroma dobre pozna
valce čebelarstva na mnogih odgovornih 
gospodarskih in politično-gospodarskih 
položajih, ki jih bodo zasedli po končanem 
študiju.

Na sestanku s predsednikom republi
škega kom iteja za km etijstvo, 1. 4. 1 988, 
smo se skupaj z vodstvom  Zadružne zveze 
Slovenije, biotehničke faku lte te  in repub
liške veterinarske uprave dogovorili, da se 
pri ZZ Slovenije ustanovi strokovna skupi
na, ki bo pripravila osnutek načina vključe
vanja čebelarstva v učne načrte na sred
njih km etijskih šolah in na fakulteti. Skupi
na je za začetek vključila pospeševalce pri 
km etijskih zadrugah, ki se zanimajo in ra
zumejo v čebelarstvo, v pospeševalne na
loge v čebelarstvu na območju Slovenije.

S trokovnih ekskurzij in mednarodnih 
razstav se v preteklem letu zaradi slabega 
finančnega stanja nismo pretirano udele
ževali. Kljub tem u pa sta se naš predsed
nik in urednik udeležila otvoritve prvega 
slovenskega čebelnjaka v francoski pokra
jin i Grenoble, kjer sta podpisala listino o 
pobratenju. Dogovorila sta se, da bomo v 
bodoče tesneje sodelovali tudi na strokov
ni ravni.

Več slovenskih, še zlasti pa primorskih 
čebelarjev, se je lani udeležilo posvetova
nja goriških čebelarjev v italijanski Gorici. 
Slovensko čebelarstvo je tudi na tem  po
svetu, kot že leto poprej, predstavil 
inž; Franc Šivic.

Čebelarstvo na razstavi Narava -  Zdrav

je oktobra v Ljubljani ni predstavila ZČDS, 
ampak ČD Barje, pač v skladu s sklepom, 
da na tej razstavi ZČDS ne bo več sodelo
vala.

V sodelovanju s TV Ljubljana smo junija 
prikazali 25 -m inu tno  reportažo o sloven
skem čebelarstvu. Oddaja je bila priprav
ljena za mednarodno izmenjavo TV pro
gramov, prikazana pa v nedeljo popoldne.

3. ZD R A V S TV E N O  VA R STV O  ČEBEL

Komisija za zdravstveno varstvo čebel 
in izvršni odbor ZČDS redno sprem ljata 
zdravstveno stanje, čebel. Z zbranim i po
datki seznanjata pristojne strokovne služ
be v republiki in skušata z njihovim sode
lovanjem izboljšati zelo slabo stanje na 
tem področju.

Kot že nekaj zadnjih let sta bili tudi lani 
med najbolj nadležnimi čebeljim i bolezni
mi varooza in huda gniloba čebelje zalege. 
Prva je povzročila tudi precejšnje izgube 
čebeljih družin v nekaterih predelih S love
nije. Izgube so se sukale med 30  in 50  od
stotki. K to likšnim  izgubam je pripomogla 
zelo slaba kakovost nekaterih pripravkov 
za zatiranje varooze (varamit), ki je po t r 
ditvah čebelarjev iz severovzhodne Slove
nije povsem zatajil, ČD pa so imela težave 
pri reklam iranju le-tega.

Hudo gnilobo so, razen v obmejnih krajih 
naše republike, povsod uspeli ukrotiti ozi
roma jo om ejiti na raven, ki gospodarsko ni 
več problematična, saj niti približno ne po
vzroča tolikšne škode kot varooza. V za
dnjih dveh letih se je v mnogih čebelnjakih 
pojavila poapnela zalega in virusne bolez
ni. Tudi za te bolezni pri nas, žal, ni učinko
vitih zdravil. Stalne obljube o novih učinko
vitejših zdravilih pa nam, žal, ne ohranjajo 
naših čebel.

Na pobudo komisije za zdravstveno var
stvo čebel pri ZČDS smo se 8. 11. 1 988  
sestali na Republiškem kom iteju za km e
tijstvo, gozdarstvo in prehrano predstavni
ki tega kom iteja, Republiške veterinarske 
uprave, ZČDS, Hmezada, Medexa in bio
tehnične faku lte te  iz Ljubljane. Dogovorili 
smo se, da se za učinkovitejšo zdravstve
no zaščito čebel poiščejo ustrezna finanč
na sredstva, pripravi enotna akcija zdrav
ljenja in dobijo učinkovitejša zdravila. Za 
odpravo izgub, ki jih je povzročila varooza



v preteklem letu, pa naj se namenijo in ter
ventna sredstva. V tej točki pa nismo bili 
soglasni, saj smo predstavniki ZČDS vz
trajali, da bi bili te pomoči deležni vsi čebe
larji, ostali pa so vztrajali, da dobijo pomoč 
le organizirani čebelarji-kooperanti.

Naslednje nerešeno področje so čebe
larski pregledniki. V sedanji zakonodaji so 
enostavno spregledani in svoje poslanstvo 
opravljajo lahko le »ilegalno«. Dogovorili 
smo se, da RVU pripravi popravke zakona, 
ki ureja delovanje čebelarskih pregledni
kov.

Predlog naše komisije, da bi v večjih ve

terinarskih zavodih v Sloveniji zaposlili se
dem veterinarjev, ki bi se ukvarjali le z 
zdravstveno zaščito čebel, žal ni dobil pod
pore. Tako ostaja več ali manj vse po sta 
rem.

V sodelovanju s centrom  za pospeševa
nje km etijstva in poslovno skupnostjo za 
veterinarstvo smo novembra organizirali 
dvodnevni sem inar za veterinarje. Več kot 
sedemdesetim  veterinarjem  so novosti s 
področja čebeljih bolezni posredovali naši 
vrhunski strokovnjaki, zato so bili ve teri
narji zelo zadovoljni.

(nadaljevanje prihodnjič)

OPOZORILO ČEBELARJEM -  ZDRAVIMO ČEBELE PROTI 
VAROOZI TAKOJ PO KONČANI KOSTANJEVI PAŠI!

Čebelarjem priporočamo, da takoj po iztočenju kostanjevega medu pričnejo z zdravlje
njem čebel proti varoozi z enim od ustreznih in učinkovitih zdravil (učinkovitost zdravila 
preverite sami s testnim  papirjem na nekaj družinah ali na osnovi ene od metod za ugo
tavljanje stopnje okuženosti -  (glej Slov. čebelar št. 5 /8 9 ) .  Priporočamo tudi uporabo bio
loških metod boja proti varoozi, kot so: omejevanje zaleganja matice, uporaba lovilnega 
sata, narejanje um etnih rojev ometencev, uničevanje močno okužene čebelje in trotovske 
zalege itd.

V tem  času se namreč površina čebelje zalege zmanjša, trotovske pa običajno skoraj 
ni več, zato varoe intenzivno odlagajo jajčeca v čebeljo zalego. Če v tem  obdobju, to  je 
konec julija in v avgustu, čebel ne zdravimo -  bodo zimske čebele m očno poškodovane, 
zaradi česar lahko družina že jeseni propade. Zaradi močne okužbe z varoozo se namreč 
pojavijo druge čebelje bolezni. Za poletno zatiranje varooze zdravil ne bomo regresirali.

Komisija za čebelje bolezni pri ZČDS

ČEBELARSKA DRUŽINA DOLSKO JE SLAVILA 
70-LETNICO ORGANIZIRANEGA ČEBELARJENJA

JANEZ M IHELIČ

Čebelarska družina Dolsko iz Dolskega 
pri Ljubljani je ob 70 -le tn ic i čebelarske 
družine pripravila proslavo in čebelarsko 
razstavo, s katero naj bi širši javnosti pred
stavila svojo dejavnost in prikazala pomen 
čebelarstva. Prireditev so pripravili v sode
lovanju s Turističn im  društvom  Dolsko, 
Galerijo 19 in OŠ Dolsko, v soboto, 
6. maja 1989  v »Galeriji 19«, katere pro
stori so v tris to  let stari kmečki hiši, ki je 
spomeniško zaščitena. Pokrovitelj razsta
ve, ki je bila za obiskovalce odprta od 6. do

8. maja 1 9 89 , pa je bila Kmetijska zadru
ga Ljubljana, TZO Dobrunje.

V kulturnem  delu proslave so sodelovali 
učenci osnovne šole Dolsko in pevski ok
te t iz Dola. Poslava je potekala v čudovi
tem  okolju stare velike kmečke hiše, v ka
teri so šele pred kratkim  odprli tudi zaseb
no galerijo.

Po kulturnem  delu proslave ob sedem
desetletnici družine je njen predsednik 
Franc M ihelčič nagovoril obiskovalce, go
ste in predstavnike ČD Ljubljana-Polje,



Kulturni program na prosla
vi je bil zanimiv

ČD Litija, ČD Domžale in ČD Breznica z 
naslednjim i besedami:

»Letos praznujemo sedem desetletnico 
organiziranega čebelarstva v naših krajih. 
Leta 1919  je bila ustnovljena podružnica 
za Brdski okraj, Čebelarska podružnica 
Dolsko pa je pričela s sam ostojnim  delom 
leta 1923.

V prijetno dolžnost mi je, da lahko v im e
nu ČD Dolsko pozdravim vse goste, čebe
larje in prijatelje čebelarstva, še posebej 
pa predstavnike čebelarskih društev s pra
pori.

Ob te j priliki sm o se želeli javnosti pred
staviti s čebelarsko razstavo, na kateri 
sm o razstavili vse, kar sm o lahko zbrali pri 
naših članih -  od že zgodovinskih panjev in 
orodja do moderne čebelarske opreme, fo 
tografij itd. Opozoriti želimo, da čebelar
stvo ni samo konjiček, ampak tudi izredno 
koristna kmetijska panoga, ki ne koristi 
samo čebelarjem, tem več tudi kmetijcem

in posredno vsem ljudem, saj čebele 
ohranjajo naravo nedotaknjeno.

Z našim delom in zgledi hočemo in želi
mo pritegn iti v čebelarske vrste mlade lju
bitelje čebel. Pomen čebel in vloga čebe
larstva nas obvezujeta, da ohranimo čebe
larjenje, ga širim o in vzgajamo mladino v 
bodoče čebelarje. Seveda pa nas pri na
šem delu pestijo tudi težave. To so tako 
čebelje bolezni kot škropiva, ki nam uniču
je jo naše čebele. Zato je naša glavna skrb 
izobraževanje naših članov. Uspešno ga 
izvajamo v sodelovanju s ČD Ljublja
na—Polje.«

Na koncu se je zahvalil vsem, ki so pri
pomogli, da sta proslava in čebelarska raz
stava uspeli. V imenu predsedstva občin
ske konference SZDL Ljubljana Mos- 
te-Polje je nato spregovoril France Gradi
šek, k ije  članom čestita l ob 70 -le tn ic i in za 
izjemno skrbno pripravljeno razstavo če
belarstva v Dolu, Beričevem in Dolskem.

Razstava je bila zanimiva za 
mlade in stare.



Na otvoritvi je bilo veliko čebelarjev in drugih 
obiskovalcev

Prisotne je pozdravil tudi predsednik TD 
Dolsko Anton Čič.

Omeniti moramo, da so pridni čebelarji 
poskrbeli tudi za pogostitev svojih gostov 
s pecivom, ki so ga pripravile gospodinje 
Olga, Polona, Mici, Ljuba, Julka in Ivana iz 
Dolskega, vino je podaril K lemen Zupan
čič, vsak obiskovalec pa je za nameček do
bil še pol pečenice. Prireditev je finančno 
podprla tudi Ljubljanska banka -  Gospo
darska banka, zato so ob tej priložnosti če
belarji lahko razdelili gostom posebne klo

Zanimivosti z razstave

bučke z napisom ČD Dolsko -  70  let. 
Obiskovalce so ves čas vodili po razstavi 
čebelarji ČD Dolsko, med njim i pa so bili 
najbolj prizadevni Anton Beravs, Ivan M la
kar, Franc M ihelčič, Jakob Kralj, Rajko No
vak, M artin  Vidic, Pavle Peterka, Franc Ku
naver, Lojze Klander, Ivo Mlakar, Franc 
Gradišek in drugi.

Čebelarsko razstavo so s svojim i ekspo
nati obogatili naslednji člani ČD Dolsko: 
Anton Beravs, Franc Mihelčič, Rudi Kokalj, 
Lojze Klander, Jakob Kralj, Franc Mohar,



Predsednik ČD Dolsko Franc Mihelčič je prisot
ne seznanil z zgodovino ČD Dolsko

Branko Novak, Ivo Mlakar, Janez Julka, 
Franc Kunaver, Milan Ložar, Ivan Ložar, 
M artin  Vidic, Anton Logar te r Medex in 
ZČDS.

Razstavo si je v treh dneh ogledalo tisoč 
ljudi, med njim i tudi učenci bližnjih šol. V

knjigi vtisov so o razstavi in o delu čebelar
jev CD Dolsko zapisali same pohvalne be
sede. Ob uspeli proslavi in razstavi lahko 
čebelarjem CD Dolsko le čestitam o in jim  
zaželimo tako naprej.

Čebelar Jakob Kralj je obiskovalcem pokazal 
kako so nekoč prenašali panje

Staro in novo . . .  točila nekoč in danes



LOJZE LIČEN -  osemdesetletnik

Član novogoriškega čebelarskega 
društva Lojze Ličen je 20. junija 1989  
praznoval svoj osemdeseti rojstni dan. Ro
dil se je v Gojacah na Vipavskem. Čebele 
so bile pri hiši že tradicija. S to tradicijo je 
vse od mladih le t nadaljeval tudi Lojze, 
tako da ga danes ne poznajo sam ov novo
goriškem društvu, katerega član je, ampak 
je znan in zelo priljubljen tudi v sosednjih in 
celo v drugih republiških društvih. Vse to 
pa je plod predanosti in velike ljubezni do 
»čebelic«, kot jih on sam imenuje, te r nje
govega vedno vedrega obraza, prijaznosti 
in stalne pripravljenosti pomagati vsako
mur, ki ga vpraša za nasvet ali strokovno 
pomoč. Nič ne pretiravamo, če trdim o, da 
v čebelarski stroki skoraj ni vprašanja, na 
katerega ne bi znal odgovoriti. Lojze se ne
nehno izpopolnjuje s prebiranjem strokov
ne literature, vedno pa se rad udeležuje 
tudi raznih predavanj in strokovnih teča
jev. Poleg tega je tudi odličen praktik, ki se 
strokovno poglobi v vsako sprem em bo v 
čebelnjaku. Pridobil si je to liko znanja, da 
ga je veselje poslušati, ko to  znanje razda

ja. Hkrati pa tudi sam zelo rad prisluhne 
vsakemu pam etnem u nasvetu oziroma 
novosti.

Kmalu po končani vojni si je pridobil 
znanje čebelarskega izvedenca. Imenovan 
je bil tudi za uradnega cenilca v čebelarski 
stroki. Njegovo posebno veselje je bilo in je 
še pregledovanje čebeljih družin ob hudi 
gnilobi čebelje zalege. V tej zadevi je po
stal pravi strokovnjak. Ni ga strah stopiti v 
čebelnjak, za katerega je sum o hudi gni
lobi potrjen, in začeti s tem eljitim  zdravlje
njem. Članki o njegovih izkušnjah so bili 
objavljeni tudi v Slovenskem čebelarju.

Lojze je veliko svojega časa posvetil tudi 
tehnologiji čebelarstva. Njegova zamisel 
je uvedba trietažnega AŽ panja, posebne 
verande pri AŽ panjih, ki odlično služijo pri 
prevozu čebel na pašo. Omislil si je poseb
na ležišča panjev na krogličnih ležajih v za
bojnikih, ki ga med prevozom zoži za 
50  cm.

Vedno je bil in je še aktiven in požrtvo
valen v našem društvu. Na osnovni šoli 
Solkan je še vedno m entor čebelarskega 
krožka. Njegovo osebnost pa še najbolj 
odlikujejo pridnost, poštenost in skrom 
nost.

Za svoja dela in požrtvovalnost je prejel 
razna odličja. Najbolj pa je ponosen na vsa 
tri odličja Anton Janša III., II. in I. stopnje, 
kakor tudi na spominsko plaketo ob 8 0 - 
letnici slovenske čebelarske organizacije.

Ob visokem jubileju mu iskreno čestita
mo in želimo, da bi še vrsto let užival v kro
gu svojih dragih in ob svojih ljubljenih če
belicah.

Čebelarji -  prijatelji

OBVESTILO PREVAŽEVALCEM
Čebelarsko društvo Radovljica-Jesenice obvešča vse prevaževalce na gozdno pašo na 

območje Jelovice in Pokljuke, da se morajo predhodno prijaviti poverjeniku za gozdno 
pašo. Po sklepu obč. Radovljica in veterinarske inšpekcije so odrejena posamezna pasiš- 
ča.

Prijave sprejema za območje Jelovice Franc Šolar, Podnart št. 1 2, 6 4 2 4 4  Podnart, tel.: 
7 0 -1 3 4  in Andrej Vovk, Črnivec 21, 6 4 2 4 3  Brezje, tel.: 7 9 -8 3 5 .

Za področje Pokljuke pa Jože Brodnik, Selška 3, Bled, 6 4 2 6 0  Bled, tel.: 7 7 -9 2 5 .
Na zahtevo veterinarske inšpekcije morajo prevaževalci predložiti vet. zdravniško spri

čevalo Upravi inšpekcijskih služb za Gorenjsko, Kranjska 13, 6 4 2 4 0  Radovljica, ali po
verjeniku. Zg čebe|arsko društvo:

Anton Špendov
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Čebelarji!

Koliko različnih podlog na podnici panja ste že preizkusili v borbi proti 
VAROOZI?

Ponujamo vam izdelek, ki opravlja funkcijo mehanskega lovilca tega 
nevarnega parazita skupaj z že znanimi ukrepi za odstranjevanje varoe 
s čebel (dimljenje, brizganje).

VAROSTOP mehanski lovilec varoe onemogoča odpadlim parazitom gi
banje, zato je zanesljiv pripomoček pri ugotavljanju okužbe in stopnje 
obolelosti, uničevanju ter preprečevanju širjenja varoe.

VAROSTOP -  mehanski lovilec varoe.

Konus, Slovenske Konjice
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Obvestila

ČEBELARSKA RAZSTAVA IN SEJEM NA BLEDU 1989

Sklep redne letne skupščine Čebelarske 
družine Bled, ki je bila 18. decembra 
1 988, je bil, naj čebelarski sejem na Bledu 
postane tradicionalen, poleg tega bo tudi 
bolj obširen. Imenovan je bil odbor za pri
pravo sejma, ki ga sestavljajo: predsednik 
Marjan Zalokar in člani Drago Maselj, Dra
go Korbar, Majda Loncnerin Jože Brodnik.

Odbor je sklenil, da bo sejem 29. in 30. 
julija 1 9 8 9  v Zdraviliškem parku pod hote
lom Jelovica na Bledu. Pripravil je tudi pro
gram sejma in razstave:

1. Prikaz vseh načinov čebelarjenja z ži
vim i čebelam i na Gorenjskem (divji roj v 
drevesnem duplu, kranjič, AŽ panji vseh iz
vedb: standardni, AŽ panj z zaklado, tride l
ni AŽ panj, standardni LR panj in korbanjev 
LR panj, opazovalni panj, Koplanov panj, 
Fararjev panj in drugi).

2. Prikaz čebelarskih opravil.
3. Prikaz Ambrožičeve dediščine iz M oj

strane.
4. Prikaz čebelarskih film ov (m onitor na 

prostem v glasbenem paviljonu, v primeru 
slabega vremena pa bodo film e prikazova
li v prostorih uprave Triglavskega narod
nega parka na Bledu, k ije  v neposredni bli
žini sejemskega prostora; hkrati si bo mo
goče ogledati tudi razstavni prostor in film
o TNP.

5. Predavanje in predstavitev čebelarje
nja v AŽ panju z zaklado: predavatelj M ar
jan Debelak.

6. Predavanje in predstavitev čebelarje
nja v Koplanovem panju-predavatelj 
Zvonko Koplan.

Strokovni del sejma in predavanja bodo 
dopoldne od 1 0. ure dalje.

Poleg strokovnega dela in razstave bo 
na sejmu tudi pestra ponudba čebelarskih 
pridelkov, kot so sortni medovi, medeni 
napitki, cvetni prah, propolis in drugo. Po
leg tega bodo na voljo tudi zeliščni prip
ravki iz čebelarskih proizvodov, kmečke 
žene pa nam bodo pripravile medena pe
civa po starih preizkušenih receptih. V pro
daji bodo tudi panji raznih izvedb in druga 
čebelarska oprema te r poslikane panjske 
končnice in drugi spominki.

Čutimo dolžnost, da nadaljujemo izroči
lo naših prednikov kljub onesnaževanju oz. 
zastrupljanju našega naravnega okolja, ki 
povzroča našim čebelam bolezni in na
sploh ogroža obstoj čebelarstev.

Sejemski iztržek bom o uporabili za 
zdravstveno varstvo čebeljih družin te r za 
napredek in razvoj čebelarstva.

Vabim o vse čebelarje oz. vse, ki se zani
majo za čebelarjenje, in prebivalce aii ob
iskovalce Bleda, da nas obiščejo na se
jem skem  prostoru.

Pripravljalni odbor

32. MEDNARODNI ČEBELARSKI KONGRES APIM ONDIE V 
BRAZILIJI -  RIO DE JANEIRO, 22. do 28. 10. 1989

Turistična organizacija D ALM AC IJATU R IST iz Splita bo od 21. 1 0. do 1. 1 1.1 9 8 9  or
ganizirala potovanje na svetovni čebelarski kongres Apim ondie, ki bo v Riu de Janeiru v 
Braziliji. Cena potovanja je 2.1 50  USD, potovanje pa bo organizirano, če bo prijavljenih 
najmanj petnajst oseb. Odhod letala je 21. oktobra 198 9  ob 1 8 .40  iz Zagreba. Prijave 
sprejema turistična organizacija D ALM AC IJATUR IST, Zrinjevec 1 6, Zagreb, podrobnej
še inform acije pa lahko dobite po telefonu (041 ) 4 2 7 -6 6 1  ali 4 2 7 -6 1 2



NOVA KNJIGA ZA ČEBELARJE

Pred kratkim  je  izšla nova knjiga, ki jo  je napisal dipl. inž. Božidar Veskovič, pod naslo
vom »PRAKTIČNO PČELARSTVO SA R AD O V IM A PO MESEČIMA«. Knjiga obsega 
3 1 0  strani in je tiskana v latinici in v srbohrvaškem jeziku. V bistvu je knjiga razširjen in 
dopolnjen ponatis knjige, ki je z istim  naslovom izšla lani in je bila v slabih dveh mesecih 
razprodana. Recenzijo knjige sta opravila prof. dr. Bogoljub Konstantinovič in dipl. inž. Zla
ta Radovanovič. Novi izdaji knjige je avtor dodal poglavja o pravilni prehrani čebel, pom e
nu cvetnega prahu, pridelavi voska in propolisa itd.

Knjiga je razdeljena na štiri poglavja: Tehnika gojenja čebel. M edovite rastline pri nas, 
Čebelarjeva opravila po mesecih in Bolezni te r škodljivci čebel.

Knjigo lahko naročite n& naslov Savez pčelarskih organizacija Srbije, Molerova 1 3,
1 1000  Beograd, tel.: (01 1) 4 5 8 -6 4 0 , pošljemo jo po pošti.

Zveza čebelarskih organizacij 
Srbije

PLAČILO ČLANARINE ALI NAROČNINE

Vse čebelarje, ki bodo vplačali članarino ali naročnino po 1. maju 1 989 , ob
veščamo, da sta višji zaradi inflacije. Članarina znaša 8 4 .0 0 0  din (plačate 
blagajniku društva), naročnina za nečlane pa znaša 1 2 6 .0 0 0  din (plačate po po
ložnici).

ZČDS

Časopis Slovenski čebelarje ustanovilo »Slovensko čebelarsko društvo za Kranjsko, Štajersko, 
Koroško in Primorsko« leta 1898.
Izdaja ga Zveza čebelarskih društev Slovenije, Cankarjeva 3/11. 6 1 00 0  Ljubljana, 
tel.: (061) 210-992 .
Časopis izhaja v Ljubljani vsakega 1. v mesecu in je oštevilčen z zaporedno številko meseca. Ča
sopisni (izdajateljski) svet sestavljajo: Andrej Dvoršak, Ivan Esenko, mag. Franc Javornik, An
drej Jernej, inž. Ervin Kuhar, Aleš Mižigoj in inž. Janez Poklukar.
Uredniški odbor sestavljajo: prof. Janez Mihelič, inž. Jože Babnik, Andrej Dvoršak, mag. Franc 
Javornik, inž. Janez Poklukar. Boris Slavec in Pavle Zaletel.
Glavni in odgovorni urednik: prof. Janez Mihelič.
Lektorica: prof. Nuša Radinja.
Cena posamezne številke je 8.400 din.
Letna naročnina za nečlane: v domovini znaša 126.000 din, v tujini pa 14 USA dolarjev. Odpo
vedi med letom ne upoštevamo.
Članarina, v katero je všteta tudi naročnina za Slovenskega čebelarja, znaša 84 .000 din. Člani 
imajo pravico do enega brezplačnega oglasa do 20  besed v tekočem letu, vsako nadaljnjo be
sedo pa plačajo po veljavnem ceniku za splošne oglase.
Cene reklamnih oglasov: cela stran -  720 .000  din, pol strani -  420 .000  din, četrt strani -  
210.000  din. Popust pri ceni za 3- do 5-kratno objavo je 10 odstotkov, za 6- do 10-kratno objavo 
20  odstotkov, za celoletno objavo 30 odstotkov. Cena splošnih oglasov je 2.600 din za besedo, 
enaka cena velja tudi za osmrtnice, ki presegajo 40  besed.
Številka dinarskega žiro računa pri SDK v Ljubljani je: 50101 -678 -48636 . Številka deviznega 
računa pri LB-GB v Ljubljani je: 5 0 1 0 0 -6 2 0 -1 0 7 -0 1 0 -3 0 9 6 0 -9 4 3 .
Po mnenju št. 4 2 1 -1 /7 4  pristojnega republiškega organa je časopis oproščen temeljnega davka 
od prometa proizvodov.
Tiska Tiskarna KURIR, Ljubljana.
Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vračamo.



MALI OGLASI
FAP -  1 3 FURGON primeren za prevoz 120 AŽ panjev, pripravljen za tehnični pregled, z odločnimi 
zračnicami, z 2. ležiščema v kabini in TAM 5500 s kovinskim ogrodjem primeren za prevoz naklad
nih panjev dolžine 4,4 m v brezhibnem stanju za tehnični pregled prodam. Tel.: (075) 750 -1 22  ali 
750 -102  jnt. 275  do 15 ure.
PRACELO v bližini Dolenjskih toplic, sončna lega, asfaltiran dostop, izredna paša za čebele, možnost 
postavitve čebelnjaka, ugodno prodam. Tel.: (061) 554-703.
KVALITETNE MATICE vam nudim po 60.000 din. Matice so plemenjene na plemenilni postaji v 
Kamniški Bistrici. Franc Sitar, Košiše 10, Kamnik, tel.: (061) 832-421 po 19 uri.
PRODAM okoli 30 družin na 4 AŽ satju. Oskar Škulj, Suška c. 7, 6 4 22 0  Škofja Loka, tel.: (064) 
632-156.
PRODAM dve prikolici urejeni kot prevozni čebelnjak z družinami ali brez, slika v št. 4 Slovenskega 
čebelarja. Prodam 24 družin na satju. Tel.: (061) 50-918.
PROIZVAJAM pokrovčke za steklene kozarce (1 kg) in ročke za 3 kg medu. Naročila plačate po po
vzetju. Borivoj Petrovič, Vinogradska 1 58, 1 1070 Novi Beograd, tel.: (011) 1 55-654.
UGODNO prodam 20 desetsatnih naseljenih AŽ panjev za 2.000 DM. Tel.: (063) 31-407. 
PRODAM nekaj čebeljih družin v LR panjih. Matice so letošnje in čebele zdrave. Franc Šivic, Ul. pad
lih borcev 31, Ljubljana, tel.: (061) 343-814.
PRODAM ali zamenjam za čebelje družine 10 malo rabljenih LR panjev. Tel.: (064) 631-746 . 
PRODAM točilo za 4 sate, Stojkovičev sipalnik in ostali čebelarski pribor. Veber, Jenkovo 9, Celje. 
PRODAM 1 0 do 1 5 močnih čebeljih družin na 9 AŽ satih s panji ali brez. Matija Tršinar, Gornji Rud
nik c. I I/8 ,  Ljubljana.
UGODNO prodam 5 m3 suhih lipovih desk 28 mm debeline, primerne za izdelavo čebeljih panjev 
ali za rezbarjenje. Tel.: (061) 85 0 -0 96  po 20 uri.
PREVOZNI čebelnjak in 8 naseljenih AŽ panjev prodam (tudi posamič). Gubenšek, Mucherjeva 6, 
tel.: (061) 214 -3 99  int. 26 0  dopoldne.
PRODAM 5 čebeljih družin na 9 AŽ satju, Drago Muzica, Goriška 30, Ajdovščina. Tel.: 67 -595. 
PRODAM naseljene AŽ panje in čebelje družine na AŽ satju -  mere 2 6 /4 1  in 2 8 /4 1  z mladimi ma
ticami. Tel.: (043J 26-364.
PRODAM 20 AŽ panjev z družinami, električno točilo in razni čebelarski pribor. Leopold Lazar, Sa
ksid 1 7, Dornberk.

ČEBELARJI 
POŠLJITE PREDLOGE ZA BODOČI ČIC

Na šesti seji izvršnega odbora ZČDS so imenovali komisijo, ki bo proučila možnosti za 
dokončanje zgradbe čebelarskega izobraževalnega centra na Brdu pri Lukovici. Čebelarje, 
k ijm a jo  predloge kako bi lahko dokončali ta objekt prosimo, da nam le-te sporočijo na 
ZČDS s pripisom »Komisija za ČIC«. Prosimo za konkretne predloge -  naslove možnih 
soinvestitorjev, o novi nam em bnosti objekta, možnosti zamenjave itd.

IO ZČDS

Finančna sredstva za obnovo zgodovinskega spomenika kapele P. P. Glavarja nakažite na 
ŽR 5 2 1 0 0 -60 3 -3 07  57 Zavod za varstvo naravne dediščine Novo mesto, Kidričev trg 3, s pripisom 
»Za obnovo Lanšpreža«.

ČEBELARSKE TEHTNICE
SPREJEMAMO PREDNAROČILA HITRA DOBAVA CENA VEUA NA DAN VPLAČILA

ORODJARSTVO
HAFNER JANEZ 
ŽABNICA 81,64209 
tel.: 064/44554
TEHTNICA ZA PANJ DO 100 kg 
TEHTNICA ZA POD PANJ DO 150 kg

B  Tale KURIR. Ljublana


